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سرمقاله

اقدامات موثر 
در کاهش نرخ ارز 

بارها به این موضوع اشــاره 
شد که مشکلات اقتصادی 
از کانال سیاســی قابل حل 
است. زمانی که بهبود روابط 
بخصوص با کشورهای همسایه، در این شرایط که 
مذاکرات برجام متوقف شده، شکل بگیرد، شرایط 
اقتصادی بهتر خواهد شد. تنها راه حل شرایطی که در 
آن به سر می بریم سیاسی است نه اقتصادی. چراکه 
اگر از نظر اقتصادی به موضــوع نگاهی بیاندازیم، 
متوجه خواهیم شــد که اتفــاق اقتصادی خاصی 
رخ نداده  اســت. تجارت در حــال حاضر از طریق 

کشورهای همسایه... 

  آلبرت بغزیان، اقتصاددان
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تحول در روند شناسایی 
و ارزیابی شرکت های 

دانش بنیان

بازار ارز به توافق ایران و عربستان واکنش مثبت نشان داد

ریزش سنگین قیمت ها در بازار سکه و ارز
صفحه2

صفحه3

رشد   بخش  صنعت 5.1   درصد   شد
کاهش   ۸   درصدی   واردات   کالاهای   مصرفی

معاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رییس جمهوری در نشســت امضای توافق نامه با 
وزارت صنعت، معدن و تجــارت از ایجاد تحول در 
روند شناســایی و ارزیابی شرکت های دانش بنیان 
گفت. روح الله دهقانی معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهوری، با اشاره به برنامه های 
راهبردی و اولویت های این معاونت برای توسعه علم 
تا تحقق اقتصاد دانش بنیان گفت: معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، 
در ۵ حوزه کمک به اندیشــه ورزی، توسعه علم و 
توسعه فناوری، توســعه اقتصاد دانش بنیان و در 
نهایت توســعه کارآفرینی را در دســتور کار خود 
قرار داده اســت. جنس و ماهیت فعالیت معاونت 
علمی، از نوع ستادی بوده و بخش خصوصی، یکی 
از پایه های اصلی حمایتی است. وی با بیان این که 
در مرحله ای هســتیم که باید زمینه برای اتصال 
دانش به بازار و اقتصاد دانش بنیان فراهم شود، عنوان 
کرد:  به یک نقطه حســاس و راهبردی رسیده ایم 
که می بایســت برای عبور از آن، عــزم جزم کرد و 
گامی جدی برداشت. دهقانی، با اشاره به راهبردها 
و سیاستگذاری های جدید معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در راستای 
تکمیل زنجیره ارزش صنایع، ایجاد افزوده و اشتغال از 
فناوری عنوان کرد: در دوره جدید با اتخاذ یک سری 
سیاستگذاری های جدید، تلاش می کنیم تا زمینه 
برای تبدیل علم به اقتصاد دانش بنیان فراهم شود. 
برای تولید علم، حمایت و توسعه از بنیاد علم ایران به 
عنوان مجموعه ای که نوک پیکان تولید علم به شمار 
می رود و می تواند الگوســازی کند، در دستور کار 
قرار گرفته است. در توسعه فناوری نیز مراکز رشد، 
شتابدهنده ها و پارک های علم و فناوری، عمدتاً در 

سمت عرضه قرار داشته...

اجتماعی

مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران در مورد 
طرح ساماندهی بساط گستران در مترو توضیحاتی 
ارائه کرد. مســعود درســتی در مورد ســاماندهی 
دستفروشان و بساط گستران مترو با بیان این که ما در 
مترو با دو مقوله بساط گستری و دستفروشی مواجه 
هستیم، بیان کرد: در مواجهه با هر یک از این دو معضل 

باید رویکرد متفاوتی را داشته باشیم.
وی با بیان این که طرح ساماندهی بساط گستران در 
ایستگاه متروی محمدیه آغاز شده است، تصریح کرد: 
ایستگاه محمدیه را شاید بتوان نابسامان ترین ایستگاه 
از نظر بساط گستری دانست، چرا که بساط گستران 
علاوه بر استقرار در راهرو و گالری ها روی سکوها هم 
آمدند و به همین دلیل به صورت پایلوت ایســتگاه 
متروی محمدیه را انتخاب کــرده و در نظر داریم در 

روزهای پایانی سال این ایستگاه را ساماندهی کنیم.
مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران اضافه 
کرد: بررسی ها نشان داده که ما در ۱۴ الی ۱۵ ایستگاه 
معضل بســاط گســتری داریم که در ایستگاه های 
مرکز شهر این مساله بحرانی تر است اما به پرسنل و 
پلیس مترو ابلاغ کردیم که به هیچ عنوان اجازه بساط 
گستری بر روی سکوها را ندهند و از سوی دیگر در 
حال ساماندهی گالری ها هستیم تا با نصب کانترها 

فضایی را برای بساط گستران فراهم کنیم و در عین 
حال اطلاعات فروشنده، محصولات آن و غیره قابل 
ردیابی باشد تا اگر یکی از مسافران از جنس فروخته 
شده ابراز نارضایتی کرد امکان پیگیری و رصد وجود 

داشته باشد.
درستی با تاکید بر این که اگر نتیجه مثبت بود، در سایر 
ایستگاه های بحرانی نیز با ایجاد کانترها مشکل بساط 
گستری را حل می کنیم، ادامه داد: ما دو نوع برخورد با 
بساط گستران خواهیم داشت که یا آنها وارد کانترهای 
تعبیه شده بروند و یا دستفروش شوند، اما اجازه بساط 

گستری ندارند.
درستی در مورد وضعیت دستفروشان با بیان این که 
ما برنامه ای بــرای ممانعت از فعالیــت آنها نداریم 
اما این حق ماســت که بدانیــم در واگن های ما چه 
دستفروشــی تردد می کند تا اگر مسافری ادعایی را 
علیه آنها مطرح کرد مساله قابل رصد و پایش باشد، 
گفت: شناسنامه دار کردن، دادن کاور به آنها و کددار 
شدن این افراد در دستور کار قرار دارد اما نکته قابل 
توجه این است که شهرداری تهران برنامه کلی برای 
ساماندهی دستفروشان شهر تهران دارد و ما نیز ذیل 
 این برنامه نسبت به ســاماندهی دستفروشان اقدام 

خواهیم کرد.

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
گفت: معتقدیم اگر پنجشــنبه ها تعطیل شود 
کمک قابل توجهی به حوزه گردشگری خواهد 
شــد. عزت الله ضرغامی دربــاره این که مطرح 
می شود اگر تعطیلات آخر هفته افزایش پیدا کند 
این کار به رونق گردشگری کمک بسیاری خواهد 
کرد، گفت: وزرات میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی طرفدار تعطیلی پنجشنبه ها است.

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
خاطرنشــان کرد: ما معتقدیم اگر پنجشنبه ها 
تعطیل شــود کمک قابــل توجهی بــه حوزه 
گردشگری خواهد شد؛ هم به لحاظ فرهنگی و 
هم به لحاظ اجتماعی و اقتصادی ما طرفدار این 

موضوع هستیم.  وی ادامه داد: اگر نظرات دیگر 
برای افزایش تعطیلات است، طبیعی است. با این 
تحلیلی که داریم اصولاً موافق هستیم مردم بهتر 
بتوانند سفر کنند و آرامش بیشتری داشته باشند 
اما حتما برای تصمیم گیــری نهایی حوزه های 
دیگر هم دخالت دارند. فقط مسئله گردشگری 
هم نیست آن حوزه ها هم حق دارند حرف شان 
را بزننــد و جمع بندی نهایی یــک جمع بندی 

بهینه است. 
ضرغامــی بیــان کــرد: ما بــه عنــوان حوزه 
گردشــگری و میــراث فرهنگــی موافق این 
 تعطیلات هستیم چون تعطیلات به گردشگری 

کمک می کند. 

آرمین زارعی، پس از ۶ سال تلاش برای دریافت 
مجوز، بالاخره توانست مجوز کنسرت خود را برای 
۲۶ و ۲۷ اسفندماه بگیرد تا ۸ هزار بلیت ، در کمتر 

از یک ساعت به فروش برسد.
۱۵ ســال پیش، آرمین، نام شــناخته ای برای 
دوستداران موسیقی زیرزمینی بود. در سال هایی 
که نام  بســیاری از این مدل خوانندگان، در بین 
مردم گل می کرد، آرمین توانست با همراهی ۳ تن 

از دوستانش، خود را به مخاطبانش معرفی کند.
در ســال های آغازیــن، آرمیــن، به مانند دیگر 
خوانندگان برجســته زیرزمینی، از یک فرمول 
مشترک اســتفاده کرد. نزدیک شدن به خطوط 
قرمز و اصرار بر روی المان هایی که وزارت ارشاد به 
آنها مجوز نمی داد. اما شاید آرمین، عاقل تر از دیگر 
رقبای خود بود. دید که آن خوانندگان، با وجود 
شهرتی که در اختیار داشتند، هیچ گاه نتوانستند 
به شکلی قانونی، در ایران، نه آلبوم منتشر کنند 
و نه اجرای زنده را تجربه کنند؛ به همین دلیل از 
یک جایی به بعد، آرمین، ارتباطات هنری خود را 
با بسیاری از این چهره ها قطع کرد و ترجیح داد 

تا در چارچوب موازین و هنجارها فعالیت کند.
او خیلی ثابت قدم بود و این نشــانه را می شد از 
گفت وگوی ۸ ســال پیش وی، به وضوح درک 
کرد؛ آن گاه که از وی خواســتند تا از ایران خارج 
شود و بر روی سن کشورهای خارجی بدرخشد، 
اما او گفت که من پسر ایران هستم و دوست دارم 
در ایران فعالیت کنم. او حتی پس از احضارش به 
دادسرای فرهنگ و رسانه در سال ۹۵ نیز سست 
نشد و محکم ایســتاد. آن قدر ایستاد و سماجت 
کرد تا اینکه در اسفند ۹۸، مزد زحماتش را گرفت 
و توانست مجوز رسمی فعالیت هایش در ایران را از 

دفتر موسیقی وزارت ارشاد دریافت کند.
این مجوز برای او آسان به دست نیامد؛ خودش 
می گوید: این همه سال سکوت و صبوری کردم تا 

با افتخار تمام بتوانم یک روزی برای شما، در کشور 
خودم برنامه اجرا کنم. مطمئنا کار آســانی نبود 
آن هم درحالی که هم نسلان او که جزو نخستین 
نسل زیرزمینی موسیقی رپ کشور بودند، اکنون 
یا از کشور خارج شده اند و یا قید فعالیت هنری 

را زده اند.
آرمین امــا در تمامی این ســال ها تلاش کرد تا 
با ســه کلیدواژه صبر، فعالیت مســتمر و البته 
وفق دادن با شــرایط موردنظر وزارت ارشــاد، 
حضور داشته باشــد. این حضور اگرچه به مانند 
شــلوغ کاری های خوانندگان حاضــر در عرصه 
موسیقی، محســوس نبود اما طرفداران آرمین، 
وی را دنبال می کردند. این آتش زیر خاکســتر، 
حضور خود را طی روزهای اخیر نشان داد؛ جایی 
که ۴ سانس از نخستین کنسرت رسمی آرمین، 
در کمتر از یک ساعت به فروش رفت تا یک رکورد 
قابل توجه برای خواننده ای که شــاید خود او نیز 
 گمان نمی برد مورد چنین استقبالی قرار بگیرد، به 

ثبت برسد.
حالا اما چشم رقبا و دوســتان آرمین، به  مانند 
همان ۸ هزار نفری که بلیت های این کنســرت 
را خریداری کرده اند، به روزهای ۲۶ و ۲۷ اسفند 
است. قطعا این مشــی آرمین، برای برخی از آن 
خوانندگان نیز تکرار خواهد شــد. مطمئنا برای 
ماه ها و حتی ســال های آتی، نام های بیشتری 
از خواننــدگان زیرزمینی را خواهیم شــنید که 
تلاش می کنند تا فعالیت خود را به شکلی رسمی 
ادامه دهند. در این لوپ مهندسی شده، باید یک 
تشکر از دفتر موسیقی شــود، یک تشکر هم از 
آرمین که یک مسیر جدید را در فرآیند مجوز و 
فعالیت رسمی، در پیشگاه طیفی از خوانندگان 
غیرمجاز قرار داد و سبب شد تا امیدواری زیادی 
در مخاطبان این نوع موسیقی و البته فعالان این 

حوزه به وجود آید.

نمونه معیار تولید جت آموزشی یاسین با حضور 
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح رونمایی 
شد و همزمان خط تولید انبوه این پرنده آموزشی 
نیز افتتاح شد. نمونه معیار تولید جت آموزشی 
یاسین با حضور امیر سرتیپ محمدرضا آشتیانی 
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح رونمایی 
شد.در این مراسم همچنین خط تولید انبوه جت 

پیشرفته آموزشی یاسین نیز افتتاح شد.
آموزش خلبانی از جمله آموزش های سطح بالا و 
پیچیده ای است که هر کشوری توان انجام آن را 
ندارد.جمهوری اسلامی ایران در حوزه های دانش 
و فناوری موفق به رسیدن به یافته های آموزش 
در ســطح اســتانداردهای جهانی شده است و 
خلبانی به عنوان یک حوزه ی آموزشی ترکیبی 

از این قاعده مستثنی نیست.
کشور عزیزمان بعد از پایان جنگ تحمیلی فرصت 
یافت که به این موضوع مهم بپردازد. پس از پایان 
جنگ ضرورت آموختن این مهارت در دستور کار 

مسئولین نیروهای مسلح قرار گرفت و از همان 
زمان و با نظر اســتادان با تجربــه و جنگ دیده 

دانشکده های خلبانی شکل گرفت.
از آنجاییکه این مهارت ترکیبی از دانش و مهارت 
است نیازمند روش ها و ابزارهای ویژه ای است 
که هواپیمای آموزشی اساس آن را تشکیل می 
دهد.آموزش خلبانی در جمهوری اسلامی ایران 
چگونه انجام می شــود و نقش جت آموزشــی 

یاسین چیست؟
یک ویژگی مهم جت آموزشی پیشرفته این است 
که خلبانان پایگاه های عملیاتی نیز همچنان از 
آن بهره برداری می کنند و خلبانان با تاکتیک ها 
و تکنیک های رزم هوایی و رزم هوا به زمین آشنا 
می شــوند و کاربرد جنگ افزارهای گوناگون و 
چگونگی استفاده از آن ها را می آموزند. همه این 
مزیت ها و ویژگی ها دلیل ضــرورت نیاز نهاجا و 
ورود وزارت دفاع به طراحی و ساخت این هواپیما 

بوده است.

معاون اول رئیس جمهور، ورزش را از حقوق مســلم 
بانوان و کمک به نقش آفرینی زنان در همه زمینه ها 
را جزو راهبردهای اساسی دولت سیزدهم دانست. 
نخستین دوره بازی های بین المللی نوروز ویژه بانوان 
با شعار »ورزش، معنویت، عدالت« و به میزبانی  ایران 
و با مشارکت کشورهای حوزه نوروز حضور معاون اول 

رئیس جمهور در تهران افتتاح شد.
محمد مخبر در این مراســم که در سالن بسکتبال 
مجموعه ورزشی آزادی برگزار شد با بیان اینکه نوروز 
جزو عیدهای ملی، تمدنی و منطقه ای در بخش بزرگی 
از کشورهای دنیاست، برگزاری نخستین دوره بازی 
های بین المللی نوروز ویژه بانوان را رویدادی بسیار 
درست و اقدامی مناسب دانست و از تمام مسئولان 
و جامعه ورزشی کشــورهای حوزه نوروز خواست تا 
با برنامه ریزی مناسب و برگزاری سالانه، این رویداد 

بزرگ در تقویم ورزشی دنیا ثبت و تکرار شود.
معاون اول رئیس جمهور تأکید کرد: برگزاری چنین 
رویدادی پاسخ کشورها و مدعیانی را می دهد که می 
خواهند جایگاه زن را به گونه ای القا کنند که زندگی 
خانوادگی آنان در تعارض با حضور اجتماعی، سیاسی 
و علمی زنان است. وی با اشاره به اینکه در طول تاریخ 
زنان محور اصلی ظهور و بروز دین مبین اسلام بوده 
اند، ادامه داد: تاکنون به نقش حضرت خدیجه )س( در 
توفیق اسلام در مکه و همچنین حضرت فاطمه )س( 

در مدینه کمتر پرداخته شده است.
مخبر افزود: حضور حضرت فاطمه زهــرا )س( در 
زندگی دنیوی و اخروی در قله های رفیع قرار دارد و 
ایشان چه بعنوان دختر در رابطه با پیامبر اکرم)ص(، 
چه به عنوان همســر در رابطه با امیرالمومنین )ع( 

و چه در زمینه فرزند پروری در کنار ســاحت های 
سیاسی و فعالیت های اجتماعی در همه این صحنه ها 
با بهترین نقش ظاهر شدند و در دوران عزلت حضرت 
 علــی )ع( نیز پرچمدار مبــارزه با فســاد و انحراف 

در صدر اسلام بودند.
وی با بیان اینکــه تفکری در دنیا حاکم اســت که 
نمی شــود فعالیت اجتماعی، سیاســی و علمی و 
اقتصادی زنــان در کنار اداره خانــواده، فرزند آوری 
و تربیت فرزند همراه باشــد، تصریح کرد: امروز در 
جمهوری اسلامی ایران شــاهد نقش آفرینی زنانی 
هستیم که در همه ابعاد خانوادگی و حضور در اجتماع 
به بهترین شکل ممکن ایفای نقش می کنند. معاون 
اول رئیس جمهور با اشــاره به اینکه ورزش از حقوق 
مسلم زنان است، تأکید کرد: جمهوری اسلامی ایران 
همه امکانات لازم برای حضور بانوان در عرصه های 
داخلی و بین المللی ورزشی را فراهم کرده است؛ به 
گونه ای که دستاوردهای جمهوری اسلامی ایران در 
زمینه ورزش بانوان با قبل از پیروزی انقلاب اسلامی 

قابل مقایسه نیست.
وی فعالیــت زنان در ۱۳ رشــته ورزشــی، حضور 
۱۰۴ داور بین المللی زن، وجــود بیش از ۲۲۰ هزار 
باشگاه ورزشــی و همچنین بیش از ۷ هزار باشگاه 
ورزشی مختص زنان و ۸۰۸ کرسی ورزشی زنان در 
مجامع بین المللی را از جمله افتخارات ورزش زنان 
پس از پیروزی انقلاب خوانــد و تصریح کرد: حضور 
همه جانبه بانوان در نظام اسلامی با عزم و اعتقادی 
راسخ توسعه یافت و در دولت سیزدهم نیز کمک به 
 نقش آفرینی زنان در همه زمینه ها جزو راهبردهای 

اساسی است.

معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی ایران با اشاره به 
کاهش ۵۰ درصدی نرخ رشد جمعیت در ایران و با بیان 
اینکه مطابق پیش بینی ها این خطر وجود دارد که از 
سال ۱۴۲۰ به بعد رشد جمعیت منفی شود، گفت: این 
درحالیست که نرخ پایین باروری در برخی از استان ها و 
خانواده های با رفاه بیشتر و درآمد بالاتر می تواند نشان 
دهنده برجسته تر بودن نقش فرهنگ بر مسائل دیگری 

مانند رفاه اقتصادی باشد.
سیدمحمد طباطبایی با اشاره به روند کاهشی رشد 
جمعیت در کشور طی سالیان اخیر، گفت: بر اساس 
بررسی های صورت گرفته نرخ رشد جمعیت از سال 
۱۳۶۵ تا سال ۱۳۸۵ و در طی ۲۰ سال از ۳.۹ به ۱.۶ و 
از سال ۱۳۸۵ تا سال ۱۴۰۰ نیز این نرخ به ۰.۶ کاهش 
یافته است که این اتفاق تقریبا در دنیا بی سابقه است. 
وی با اشاره به کاهش نرخ رشد جمعیت از سال ۱۳۹۵ 
تا سال ۱۴۰۰، اظهار کرد: در واقع بر اساس آمار طی ۵ 
سال این آمار از ۱.۲ به حدود ۰.۶ رسیده است که یعنی 
در عرض این مدت نرخ رشد جمعیت کشور ۵۰ درصد 
کاهش یافته است. در واقع در سال ۱۳۹۵ تعداد موالید 
در کشور یک میلیون و ۵۲۸ هزار تن بود که این آمار در 
سال ۱۴۰۰ به یک میلیون و ۱۱۹ هزار تن کاهش یافته 
است. او ادامه داد: بررسی نرخ باروری کلی یعنی تعداد 
فرزندان زنده ای که یک زن در سنین باروری خود به 
دنیا می آورد نشان می دهد که این میزان در سال ۱۳۹۵ 
عدد ۲.۱۲ بوده است که در سال ۱۳۹۹ به ۱.۵۶ کاهش 
یافته است. وی در ادامه به مقایسه تغییرات تعداد تولد، 

مرگ، ازدواج و طلاق در ۱۰ ماهه اول سال ۱۴۰۰ با ۱۰ 
ماهه اول سال جاری پرداخت و تاکید کرد: از ابتدای 
سال گذشــته تا پایان دی ماه، ۸۹۳ هزار و ۷۷۶ تولد 
ثبت شده است که آمار نشان می دهد در مدت مشابه 
در سال جاری این رقم ۴.۶ درصد کاهش یافته است. 
از طرفی در ۱۰ ماه نخست سال گذشته ۳۴۷ هزار و 
۴۰۶ مرگ به ثبت رسیده است که در مدت مشابه در 
ســال جاری ۲۵ درصد کاهش یافته است. وی افزود: 
همچنین در ۱۰ ماه نخست سال ۱۴۰۰ تعداد ۴۴۱ 
هزار و ۴۳۷ ازدواج به ثبت رســیده است که در مدت 
مشابه در سال ۱۴۰۱ این آمار با کاهشی ۷.۴ درصدی 
مواجه بوده اســت. تعداد طلاق ثبت شده در ۱۰ ماه 
نخست سال گذشــته نیز ۱۶۸ هزار و ۲۶۴ مورد بود 
که در مدت مشابه در سال جاری ۶.۴ درصد افزایش 
یافته است. طباطبایی با اشاره به اینکه دو نوع ناباروری 
اولیه و ثانویه وجود دارد، اظهار کرد: وقتی زوجی که تا 
به حال بچه دار یا باردار نشده اند دچار ناباروی می شوند، 
به آن ناباروری اولیه می گوییم. دلیل این نوع از ناباروری 
می تواند مشکلات مادرزادی یا مشکلات اکتسابی باشد. 
ناباروری ثانویه نیز یعنی زوجین بعد از یک بار تجربه 
بارداری که ممکن است موفق یا ناموفق بوده باشد، برای 
بار دوم قادر به بارداری نیستند که این نوع از ناباروی 
می تواند دلایل مختلفی داشته باشد. در سال ۱۴۰۰ 
درصد ناباروی اولیه ۱۱.۹ درصد، ناباروری ثانویه ۱۵.۷ 
درصد، ناباروری کلی ۲۰.۳ درصد و تعداد کل زوجین 

نابارور ۳ میلیون و ۲۶۸ هزار و ۱۱۵ بوده است.

نمونه معیار تولید جت آموزشی یاسین رونمایی شدساماندهی دستفروشان و بساط گستران مترو

کمک به نقش آفرینی زنان در همه عرصه ها 

خطر رشد منفی جمعیت از سال ۱۴2۰

سياسیفرهنگی 

وزرات میراث فرهنگی طرفدار تعطیلی پنجشنبه ها است

فروش ۸ هزار بلیت  آرمین زارعی در کمتر از یک ساعت



اقتصاد2
ایران

تحویل ســوخت در ایام نوروز 
فقط با کارت سوخت شخصی

شــرکت ملی پخش فرآورده هــای نفتی در 
اطلاعیه ای به مناسبت ایام نوروز از هموطنان 
خواست، در هنگام سوختگیری در جایگاه های 
عرضه ســوخت، از کارت ســوخت شخصی 
استفاده کنند. شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتــی از هموطنان تقاضا کــرده در حفظ و 
نگهداری کارت هوشمند سوخت خود دقت 
بیشــتری کنند و در صورت جاماندن کارت 
ســوخت در جایگاه، برای اطلاع از وضعیت 
 scs.niopdc.ir کارت، به نشانی اینترنتی
مراجعه کنند یا با ســامانه یکپارچه ارتباط با 

مشتریان ۰۹۶۲۷ تماس بگیرند.
قابل ذکر اســت کارت های هوشمند سوخت 
موجود در جایگاه های عرضه ســوخت، فقط 
برای ســوختگیری موارد اضطراری در نظر 
گرفته شده اســت. گفتنی است کارت های 
ســوخت جامانده در جایگاه ها، تا ســه ماه 
نگهداری و در صورت مراجعه مالک با مدارک 

کارت خودرو و کد ملی، قابل تحویل هستند.
متقاضیان درخواست کارت هوشمند سوخت 
نوشماره و المثنی هم برای پیگیری از وضعیت 
درخواســت کارت ســوخت خود، به درگاه 
www.post.ir مراجعه یا با سامانه یکپارچه 

ارتباط با مشتریان ۰۹۶۲۷ تماس بگیرند.
توصیه مؤکد می شــود برای جلوگیری از سو 
اســتفاده احتمالی از کارت هوشمند سوخت، 
نسبت به رمزگذاری روی کارت سوخت اقدام 
کرده و در صورت فراموشی رمز کارت سوخت 
شخصی می توانید به ادارات شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی در سراســر کشور مراجعه 
کنید. برای جلوگیری از ســو اســتفاده های 
احتمالی هم از در اختیار گذاشتن کارت سوخت 

خود و رمز آن به دیگران، جداً خودداری کنید.

شرکت های متخلف مشمول جرایم سنگین 
مالیاتی می شوند

اخطار سازمان مالیاتی به بورس
با توجه به فراخوان شرکت های بورسی برای صدور 
صورت حساب الکترونیک از آبان ماه هنوز برخی 
شــرکت ها اقدامی در این زمینه انجام نداده اند و 
سازمان امور مالیاتی با ارسال نامه ای به سازمان 
بورس به احتمــال تحمیل جرایم مــاده ۲۲ به 

شرکت ها بورسی اشاره کرده است.
داوود منظور رییس ســازمان امــور مالیاتی در 
مکاتبه ای به رییس ســازمان بورس اعلام کرده 
است که براساس بررسی های این سازمان برخی 
از شرکت ها بروســی اقدامی برای صدور صورت 
حساب الکترونیکی انجام نداده اند و با توجه به اینکه 
این شــرکت ها از تاریخ اول آبان مشمول اجرای 
قانون شــده اند در صورت عدم اقدام در این حوزه 
مشمول جرایم سنگین ماده ۲۲ قانون پایانه های 

فروشگاهی و سامانه مودیان خواهند شد.
متن نامه سازمان امور مالیاتی به این شرح است: 
از آنجایی که بر اساس بررسی های صورت گرفته 
در ســامانه مودیان مشــخص گردید بخشی از 
شرکتهای پذیرفته شــده در بورس اوراق بهادار 
تهران و فرابورس ایران تاکنون اقدامی در صدور 
صورتحســاب الکترونیکی و ارسال آن به سامانه 
مودیان انجام نداده انــد در حالی که طبق قانون 
پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان و فراخوان 
انجام شده از سوی سازمان امور مالیاتی کشور از 
تاریخ ۰1/۰8/14۰1 ملزم به صدور صورتحساب 
الکترونیکی مطابق دستورالعملهای صادره سازمان 
امور مالیاتی کشور و ارسال آن به سامانه مودیان 
بوده اند به استحضار میرساند؛ عدم رعایت مقررات 
مذکور منجر به تحمیل جرایم موضوع ماده )۲۲( 
قانون پایانه های فروشــگاهی و سامانه مؤدیان 
معادل 1۰٪ مجموع مبلغ فروش انجام شده بدون 
صدور صورتحســاب الکترونیکی و محرومیت از 
اعمال معافیتهای مالیاتی نرخ صفر و مشوقهای 
موضوع قانون مالیاتهای مستقیم حسب مورد ، عدم 
بهره مندی از بخشودگی جرایم یاد شده موضوع 
تبصره ۲ ماده مذکور و عدم تقســیط بدهیهای 
مالیاتی خواهد شد. لذا شایسته است جهت آگاهی 
و اجتناب از تحمیل آثار مالیاتی مربوط، موضوع 

به طریق مقتضی اطلاع رسانی و پیگیری گردد.
لازم به ذکر است، ســازمان امور مالیاتی در قالب 
لایحه ای که هم اکنون در صف بررسی مجلس قرار 
دارد درخواست اصلاح مواردی از قانون پایانه های 
فروشــگاهی و ســامانه مودیان را داشته است. 
یکی از این موارد مربوط به اختیار بخشــودگی 
جرایم مربوط به ماده ۲۲ است که با توجه به عدم 
اصلاح قانون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه 
مودیان سازمان امور مالیاتی هنوز اختیاری برای 

بخشودگی این جرایم ندارد.

اخبار

بازار ارز بــه توافــق ایران و 
عربســتان واکنــش مثبت 
نشان داد و با شروع معاملات 
قیمت ها ریزشی شد. قیمت 
دلار در صرافی ها به کانال 44 
هزار تومان بازگشت. صرافی ها دلار با کارت ملی را با در 
کانال 44 هزار تومان به متقاضیان می فروشند. صرافی 
ملی نیز نرخ خرید دلار را  44 هزار و 4۵1 تومان و نرخ 

فروش دلار را 44 هزار و ۹۰۰ تومان اعلام کرد.
در بازار آزاد نیز اکثر افراد فروشنده شده اند ولی خریداری 
برای دلار در کانال بالای 44 هزار تومان نیست، تعدادی 
از فروشــندگان می گویند دلار را در کانــال ۶۰ تومان 
خریده بودیم. بازاری ها می گویند باید شــاهد ریزش 
بیشتر قیمت ها باشیم. در تابلوی معاملاتی مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران نیز روز شنبه ۲۰ اسفندماه قیمت هر 
اســکناس دلار 4۲ هزار و 11۶ تومان و نرخ حواله دلار 

۳8هزار و ۲8۷ تومان اعلام شد.
به گزارش ایرنا، روز جمعه 1۹ اسفندماه 14۰1، بیانیه 
سه جانبه ای در پکن با امضای »شمخانی« نماینده مقام 
معظم رهبری و دبیر شورای عالی امنیت ملی، »مساعد 
بن محمد العیبان« وزیر مشاور و عضو شورای وزیران و 
مشاور امنیت ملی عربستان سعودی و »وانگ ئی« عضو 
دفتر سیاسی کمیته مرکزی حزب کمونیست و رئیس 
دفتر کمیسیون مرکزی امور خارجی حزب و عضو شورای 

دولتی جمهوری خلق چین صادر شد.
براســاس این بیانیه جمهوری اسلامی ایران و عربستان 
سعودی برای ازسرگیری روابط دوجانبه و بازگشایی مجدد 

سفارتخانه های دو کشور بعد از ۷ سال قطع رابطه توافق 
کردند. بنا بر این گزارش، شــنیده ها از فعالان اقتصادی 
حاکی نیز از آن است که گشــایش در روابط بین بانکی 
با کشورهای حاشیه خلیج فارس و تسهیل عرضه منابع 
وسیع درهم از طریق امارات بخشی از نتایج ازسرگیری 

روابط دیپلماتیک ایران و عربستان خواهد بود.
این در حالی اســت که در این میــان، خبرها حاکی از 
آن اســت که آمریکا اجازه پرداخت ۵۰۰ میلیون دلار 
از پول های ایــران در بانک های عراقی را داده اســت. 
کارشناســان اعتقاد دارند از راه هایی کــه می توان با 
سرعت بیشــتری پول های خود را در عراق آزاد کنیم، 

ســرمایه گذاری در خود این کشور اســت که منجر به 
بهره وری نیز می شود یا اینکه با تجار عراقی برای واردات 
کالا باید هماهنگی شود. بر اســاس اطلاعات به دست 
آمده، ایران بیش از 4۰۰ میلیارد دلار منابع مســدود 
شده ارزی در عراق دارد که تا هفته گذشته بیش از 8۰۰ 
میلیون دلار آن در مراحل مختلف طی دو ماه گذشته آزاد 
شده است. گزارش ها از بازار طلا، سکه و ارز نیز ز ریزش 
سنگین قیمت ها حکایت دارد. به انتشار خبر توافق ایران 
و عربستان پس از ۷ سال، بازار طلا، سکه و ارز واکنش 
مثبت نشان داد، به طوری که قیمت ها در بازار به شدت 
ریزشی بود. بررسی ها نشــان می دهد که تا این لحظه 

قیمت دلار آمریکا ۲ هزار و 8۳۷ تومان کاهش قیمت 
داشــته و وارد کانال 4۵ هزار تومان شده است. در حال 
حاضر هر دلار آمریکا 4۵ هزار و 8۳۰ تومان قیمت دارد.

از سوی دیگر، هر گرم طلای 18عیار امروز در بازار افت 
1۹1 هزار تومانی را تجربه کرده و به قیمت ۲ میلیون و 
88 هزار تومان به فروش مــی رود. هر مثقال طلا نیز ۹ 
میلیون و ۶1 هزار تومان قیمت پیدا کرده است. اما در 
بازار سکه شــاهد کاهش ۲ میلیون و 18۵ هزار تومانی 
قیمت ها بودیم. گزارش ها نشان می دهد هر قطعه سکه 
امامی ۲۵ میلیون و ۵۲1 هزار تومان، سکه بهار آزادی 
۲۲ میلیون و ۵1۰ هزار تومان، نیم سکه 1۵ میلیون و 
۳۰ هزار تومان، ربع ســکه ۹ میلیون و ۲۰ هزار تومان و 
سکه گرمی ۵ میلیون و 1۰ هزار تومان قیمت دارد. در این 
شرایط، کامران سلطانی زاده، عضو شورای عالی کانون 
صرافان عنوان کرده است: امروز برخلاف روزهای گذشته 
در مقابل صرافی ها صفی برای خرید دلار نیست و دلار با 

4۵ هزار و ۵۰۰ تومان خریداری ندارد.
وی تاکید کرده اســت: در ادامه کاهش قیمت ارز که از 
هفته گذشته شروع شده پس از توافق با عربستان شدت 
کاهش نرخ ارز در بازار شــدت بیشــتری یافته است و 
پیش بینی می شود این رود ادامه دار خواهد بود و دلار به 
کانال ۳۰ هزار تومان هم خواهد آمد. سلطانی زاده تصریح 
کرده است: به مردم توصیه می کنیم توجه داشته باشند 
که کانال های تلگرامی به صورت کاذب نرخ های دلار را 
بالا نگه می دارند تا از این طریق جلوی ضرر بیشتر دلالان 
را بگیرند و دلار خود را با نرخ های بالا بفروشــند. عضو 
شورای عالی کانون صرافان تاکید کرده است: نرخ هایی 
که در کانال های تلگرامی اعلام می شود معمولاً 1۰۰۰ تا 

۲ هزار تومان بالاتر در حال نرخ سازی است.

بازار ارز به توافق ایران و عربستان واکنش مثبت نشان داد

ریزش سنگین قیمت ها در بازار سکه و ارز 
سیر نزولی دلار در مرکز مبادلات ارزی

در ۹ ماه سال 1401:
نرخ رشــد GDP ایران به ۳.۳ 

درصد رسید
مرکز آمار اعــلام کرد نرخ رشــد تولید ناخالص 
داخلی با نفت در نه ماهه ســال 14۰1 به میزان 
۳.۳ درصد رسیده اســت. بر اساس آخرین نتایج 
حســاب های ملی فصلی مرکز آمار ایران، تولید 
ناخالص داخلی)GDP( به قیمت ثابت سال 1۳۹۰ 
در نه ماهه سال 14۰1 به رقم ۵8۲۵ هزار میلیارد 
ریال با نفــت و ۵۰۰1 هزار میلیــارد ریال بدون 
احتساب نفت رسیده است، در حالی که رقم مذکور 
در مدت مشابه سال قبل با نفت ۵۶41 هزار میلیارد 
ریال و بدون نفت 48۶۰ هــزار میلیارد ریال بوده 
که نشان از رشد ۳, ۳ درصدی محصول ناخالص 
داخلی با نفــت و ۲.۹ درصدی محصول ناخالص 

داخلی بدون نفت در نه ماهه سال 14۰1 دارد.
نتایج مذکور حاکی از آن است که در نه ماهه سال 
14۰1 رشــته فعالیت های گروه کشاورزی رشد 
4.۳-، گروه صنایع و معادن ۵.۳ درصد )شــامل: 
استخراج نفت خام و گاز طبیعی ۵.۶، سایر معادن 
۰.۹، صنعــت ۵.1، انرژی ۹.۵ و ســاختمان ۲.۲- 
درصد( و گــروه خدمات ۲.۶ درصد نســبت به نه 
ماهه سال 14۰۰، رشد داشــته است. محاسبات 
فصلی در مرکز آمار ایران در قالب 18 بخش اصلی 
متشکل از 4۲ رشته فعالیت بر مبنای طبقه بندی 
ISIC.Rev4 انجام می شود که بر این اساس گروه 
کشاورزی شامل زیر بخش های زراعت و باغداری، 
دامداری، جنگل داری و ماهیگیری، گروه صنایع و 
معادن شامل زیر بخش های استخراج نفت خام و 
گاز طبیعی، استخراج سایر معادن، صنعت، تأمین 
آب، برق و گاز طبیعی و ساختمان می باشد و گروه 
خدمات شامل زیر بخش های عمده و خرده فروشی، 
فعالیت های خدماتی مربوط بــه تأمین جا و غذا، 
حمل و نقل، انبارداری، پست، اطلاعات و ارتباطات، 
فعالیت های مالی و بیمه، مستغلات، کرایه و خدمات 
کســب و کار و دامپزشــکی، اداره امور عمومی و 
خدمات شــهری، آموزش، فعالیت های مربوط به 
سلامت انسان و مددکاری اجتماعی و سایر خدمات 

عمومی، اجتماعی، شخصی و خانگی است.

ســقف پرداخت حــق اولاد 
بازنشستگان برداشته شد

سقف سه فرزند در پرداخت حق اولاد بازنشستگان و 
مستمری بگیران تامین اجتماعی با مجوز مدیرعامل 
سازمان تامین اجتماعی و در اجرای سیاست های 
جوانی جمعیت دولت ســیزدهم برداشته شد. به 
گزارش سازمان تامین اجتماعی، پیش از این و در 
پرداخت عیدی بازنشستگان تامین اجتماعی، به 
موجب بند ۲ ماده ۹ قانون نظام هماهنگ پرداخت 
کارکنان دولت مصوب ســال 1۳۷۰، ســقف سه 
فرزند تحت تکفل مبنای محاسبه و پرداخت عیدی 
قرار گرفته بود کــه با مجوز مدیرعامل ســازمان 
تامین اجتماعی این ســقف برداشته شد. براساس 
این گزارش، بــه موجب مصوبه دولــت در زمینه 
پرداخت عیدی کارکنان و بازنشستگان، به مبلغ 
عیدی ســال 14۰1 این اقشــار به ازای هر فرزند 
تحت تکفل مبلغ ثابت ۲۰۰ هــزار تومان افزوده 
می شود. در اجرای قانون نظام هماهنگ پرداخت 
کارکنان دولت که پس از تصویب سیاســت های 
جوانی جمعیت تغییری نکرده اســت، سقف سه 
فرزند مبنای محاسبه این مبلغ قرار گرفته بود که 
با مجوز اخیر مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی 
مقرر شد، این سقف برداشته شده و تمام فرزندان 
تحت تکفل بازنشســتگان در محاسبه حق اولاد 
لحاظ شــوند. کمک هزینه اولاد و عائله مندی به 
منظور جبران قسمتی از هزینه های موضوع ماده 
۹۶ قانون تصویب و از تاریــخ 1/1/۷1 به جمعیت 
بازنشسته و مستمری بگیر سازمان تامین اجتماعی 

پرداخت می شود.

ممنوعیت فروش مواد محترقه 
در واحدهای صنفی 

رئیس اتــاق اصناف تهــران با اشــاره به فروش 
مــواد محترقه چهارشــنبه ســوری از ســوی 
دست فروش ها، تاکید کرد که کالاهای محترقه، 
اشتعالزا و خطرناک، به هیچ وجه نباید در واحدهای 
صنفی به فروش برود. علی توسطی با بیان اینکه 
برای چهارشنبه سوری فقط کالاهایی که جنبه 
سرگرمی داشته باشــند مجاز به فروش هستند، 
گفت: کالاهای محترقه، اشتعالزا و خطرناک، به 
هیچ وجه نباید در واحدهای صنفی به فروش برود.

وی با بیــان اینکه در این رابطه بخشــنامه ای به 
واحدهای صنفی ارسال می شــود، تصریح کرد: 
اخیرا در خیابان مازندران به خاطر همین کالاهای 
محترقه چهار نفر از یک خانواده کشته شدند. ما 
نمی خواهیم برای یک سرگرمی گذرا، سلامت و 

جان جامعه به خط بیفتد.
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مدیرکل دفتر صنایع خودرویی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت از افزایــش 4۰ درصدی تولید 
خودرو در ســال جــاری خبر داد و با تشــریح 
جزییات طــرح یکپارچه عرضه خــودرو، اعلام 
کرد: مرحلــه اول طرح بــزرگ عرضه یکپارچه 
خودرو های داخلی بر مبنای لیست نوبت دهی 

آغاز می شود.
»عبدالله توکلی لاهیجانی« با اشاره به رشد تولید 
خودرو اظهار داشت:  از ســال 1۳۹۷ تا 14۰۰ 
هر ســال کمتر از یک میلیون دستگاه و حدود 
۷۰۰ تا 8۰۰ هزار دستگاه خودرو تولید می شد 
که ۲۰ درصد آن هم خودروهای ناقص بود، اما 
امســال از این بحران کاهش تولید خودرو عبور 
کردیم. وی افزود: برآورد می شــود تا پایان سال 
به تولید یک میلیون و ۳۰۰ هزار دستگاه برسیم 
که افزایش تولید 4۰ درصــدی محقق خواهد 
 شد و عملًا تثبیت جریان تولید در کشور اتفاق

 افتاده است.
مدیرکل دفتر صنایــع خودرویی وزارت صمت 
گفت: با توجه به رشد مستمر تولید خودرو و با 
الگوبرداری از کشورهای موفق دنیا از فردا )شنبه( 
طرح بزرگ عرضه یکپارچه خودروهای داخلی 
شروع خواهد شــد که مرحله اول پیش ثبت نام 
متقاضیان اســت که با وکالتی کردن حســاب 
شخصی خود به نفع سازمان حمایت که در آن 
مبلغ اعلام شــده وجود دارد، می توانند اقدام به 

ثبت نام کنند.
توکلی لاهیجانی ادامه داد: از روز ۲۶ تا ۲8 اسفند 
ماه هم افرادی که حساب وکالتی با مبلغ اعلام 
شــده ایجاد کردند، می توانند در ســایت اعلام 
شده، اقدام به پیش ثبت نام به منظور قرارگیری 
در لیست نوبت دهی خودروی مدنظر خود کنند. 
این مقام وزارت صمت درباره حذف قرعه کشی 
هم گفت: قرعه کشی به معنای واگذاری خودرو 
به عده ای و عدم واگذاری به ســایرین اســت، 
اما در شــیوه فعلی بــه همه متقاضیــان واجد 
شــرایط خودرو تعلــق خواهد گرفــت و فقط 
 نوبت تحویل خودرو و یا اولویت آنها مشــخص

 خواهد شد.

وی تاکید کرد: به عبارتی همــه متقاضیان در 
لیســت انتظار قرار خواهند گرفت و نوبتشــان 
مشخص می شود، اما هر فرد می تواند با انصراف 
از طرح، مبلغ مســدود شده در حساب شخصی 
وکالتی خــود را آزاد کند یا آنکــه پس از اعلام 
نتایج در صورت تمایل به تحویل گیری خودرو 
در زمان اعلام شده نسبت به قطعی کردن ثبت 
نام در طرح فروش خودروســاز بر اساس قیمت 

روز اقدام کند.
توکلی لاهیجانــی گفت: بــر مبنــای برنامه 
تولید خودروســازان و تثبیت جریــان تولید، 
از فروردین ســال آینده نوبــت تحویل خودرو 
به همه متقاضیــان، اعلام خواهد شــد و از آن 
پس، بــر اســاس فراخــوان خودروســازان و 
قیمت روز مصوب شــورای رقابــت، متقاضیان 
می توانند نســبت به قطعی نمــودن ثبت نام 
اقدام کنند. مدیــرکل دفتر خــودروی وزارت 
صمت تاکیــد کرد که بــا اجرای ایــن طرح و 
واگذاری خــودرو پیش بینی می شــود که بازار 
 خودرو در ســال آینده به ســمت رقابتی شدن 

پیش برود.
وی دربــاره امکان ثبت نام هم زمــان در فروش 
اخیر ایران خودرو و طــرح بزرگ فروش خودرو 
هم گفت: افــرادی که تا زمان اعــلام نتایج در 
ســامانه فروش بزرگ خــودرو، در طی مدت 
اعلام شــده در اطلاعیه این طرح در ســامانه 
esalecar.ir از خودروسازان کشور خودرویی 
خریداری کرده باشــند از لیست حذف خواهند 
شــد؛ در این زمینه باید دقت کرد که برای این 
طرح فروش لازم اســت وکالتی کردن حساب 
شــخصی به نفع ســازمان حمایت و مســدود 
نمودن 1۰۰ میلیون تومان وجه اعتبار تا زمان 
اعلام نتایج نوبت دهی انجــام گردد، پس از آن 
 یا متقاضی با زمان نوبت اعلامی موافق اســت 
که نســبت به قطعی کردن ثبت نام و پرداخت 
وجه خودرو بر اســاس فراخــوان طرح فروش 
خودروســاز اقدام می کنــد و یا آنکــه انصراف 
 خــود را از قرارگیــری در لیســت انصــراف

 اعلام می کند.

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار پایتخت از 
آغاز عرضه میوه تنظیم بازار نوروز از ۲۳ اسفند خبر داد 
و قیمت میوه، گوشت قرمز و مرغ در میادین برای ایام 
نوروز را اعلام کرد.   ایوب فصاحت، مدیرعامل سازمان 
مدیریت میادین میوه و تــره بار پایتخت اظهار کرد: 
عرضه میوه تنظیم بازار شب عید در میادین میوه و تره 

بار سطح شهر از ۲۳ یا ۲4 اسفند ماه آغاز خواهد شد.
وی ادامه داد: مبنای قیمت میوه تنظیم بازاری شب 
عید قیمت فعلی در میادین است، در حال حاضر هر 
کیلوگرم پرتقال 1۵ تا 1۶ هزار تومان و سیب ۲۵ تا 
۲۶ هزار تومان عرضه می شــود. به گفته فصاحت، 
میوه به اندازه نیاز مردم و حتی بیشتر برای ایام نوروز 
در انبار ها وجود دارد و تا امروز ۲ هزار تن میوه برای 
میادین تأمین شده است که یک هزار و ۲۰۰ آن درجا 
تحویل داده شده و 8۰۰ تن دیگر ذخیره استراتژیک 
برای زمان نیاز است. وی درباره قیمت انواع گوشت در 
میادین نیز گفت: گوشــت گوساله وارداتی با قیمت 
هر کیلوگرم 18۵ هزار تومان به میادین تحویل داده 
می شود که با قیمت حداکثر ۲۵۰ هزار تومان به دست 
مصرف کننده می رسد. فصاحت اظهار کرد: تا چند روز 
آینده گوشت گوسفندی وارداتی از مسیر هوایی وارد 
کشور شده و برای عرضه به میادین تحویل خواهد شد.
فصاحت همچنین درباره عرضه مرغ در میادین گفت: 
با مذاکراتی که با وزارت جهادکشاورزی داشتیم قرار 
بر این است که تا چند روز آینده مرغ با قیمت ۵8 هزار 
تومان در اختیار میادین قرار گیرد و ما آن را با قیمت 

۶۰ هزار و ۹۰۰ تومان توزیع کنیم.
وی افزود: قیمت هر کیلوگرم مرغ منجمد نیز برای 
مصرف کننده 4۵ هزار تومان خواهد بود. فصاحت این 
قول را داد که، قیمت مرغ در میادین هیچگاه از نرخ 
مصوب ۶۳ هزار تومان تجاوز نکند. وی با بیان اینکه 
هم اکنون در میادین قیمت کالاها نسبت به سطح 
شهر کمتر است، افزود: قیمت انواع میوه به صورت 
میانگین ۳۹ درصد، انواع سبزی و صیفی ۳8 درصد، 
محصولات پروتئینی ۶ تــا ۳1 درصد و حبوبات 18 

درصد کمتر از قیمت میانگین سطح شهر است.
فصاحت تصریح کرد: با اقدامات سازمان میادین در 
شهر تهران متوســط تورم در کالای اساسی ۲ تا ۳ 
درصد کمتر از متوسط تورم کشوری است. مدیرعامل 

ســازمان مدیریت میادین میوه و تره بار پایتخت در 
ادامه از راه اندازی پایانه صادراتی در راستای تنظیم 
بازار محصولات خبر داد و گفت: هدف اصلی راه اندازی 
پایانه صادراتی مدیریت بازار در ایام خاص اســت و 
برای این پایانه زمینی به وسعت ۷۰ هکتار اختصاص 
یافته است. فصاحت یادآور شد: در خصوص برخی از 
اقلام ناگزیر به واردات هستیم و نمی توان آن را انکار 
کرد از جمله موز که نیازمند تأمین و عرضه آن از طریق 
واردات هستیم. وی معتقد است؛ بازار در شرایط خاص 
اخلاق مدار نیست و برای برقراری ثبات در تأمین و 
بازار اقلام مورد نیاز مردم ورود ســازمان میادین به 
واردات ضروری است تا دلالان نتواند سفره مردم را با 

چالش روبه رو کند.
فصاحت در پاسخ به پرسشی مبنی بر برنامه سازمان 
میادین برای فروش آنلاین محصولات، اظهار کرد: 
چند روزی است که ســامانه فروش آنلاین نهایی و 
به صورت آزمایشی راه اندازی شــده است، در حال 
نیز مذاکره با تیم های حمل و نقل را آغاز کرده ایم و 
پیش بینی می کنیم تا ۳1 فروردین به صورت فراگیر 
در سطح تهران اجرا شود. مدیرعامل سازمان میادین 
میوه و تره بار در بخش دیگری از سخنان خود به ارائه 
گزارشی از اقدامات توسعه ای این سازمان پرداخت و 
گفت: در سال 14۰1، ۷۹ مورد بهسازی و 1۰۰ هزار 
تعمیر در میادین میوه و تره بار پایتخت انجام شده، 
علاوه بر آن ها  ۶ بازار جدید نیز افتتاح شــده است. 
فصاحت تصریح کرد: همچنین شهرداری ۲۳۰ قطعه 
زمین را به ما معرفی کرده که 11۶ زمین برای احداث 

میادین میوه و تره بار به تأیید رسیده است.
وی با اشــاره به راه اندازی اتاق پایش با ۵4۰ دوربین 
نظارتی در این سازمان گفت: این دوربین ها عمدتاً 
کیفیت ســنج هســتند، علاوه بر آن یک تیم ویژه 
نظارتی 1۲ نفری داریم که در هر ماه سه بار به میادین 
 می روند و کار نظــارت را انجام می دهند. فصاحت با 
اشاره به واقعی سازی قیمت ها در برخی از کالا های 
اساســی پس از اجرای اصلاح نظام یارانه ای، افزود: 
پس از واقعی سازی قیمت ها، سازمان میادین در حوزه 
تنظیم بازار فعالیت های خوبی انجــام داده و در این 
راستا عرضه کالا های اساسی 4۷ درصد و نوبت خرید 

۲1 درصد در میادین افزایش یافته است.

لیست نوبت متقاضیان خودروهای داخلی فروردین ماه اعلام می شود 

افزایش 40 درصدی تولید خودرو
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار خبر داد

آغاز عرضه میوه تنظیم بازار نوروز از ۲۳ اسفند

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

اقدامات موثر در کاهش نرخ ارز 
آلبرت بغزیان، اقتصاددان

بارها به این موضوع اشاره شد که مشکلات اقتصادی از کانال سیاسی قابل حل است. زمانی که بهبود روابط بخصوص با کشورهای همسایه، در این شرایط که مذاکرات برجام متوقف شده، شکل بگیرد، شرایط اقتصادی 
بهتر خواهد شد. تنها راه حل شرایطی که در آن به سر می بریم سیاسی است نه اقتصادی. چراکه اگر از نظر اقتصادی به موضوع نگاهی بیاندازیم، متوجه خواهیم شد که اتفاق اقتصادی خاصی رخ نداده  است.

تجارت در حال حاضر با طریق کشورهای همسایه مانند عراق و امارات انجام می شود. ارز نیز از همین طریق وارد کشور می شود. بنابراین بهبود و گسترش روابط با کشورهای همسایه گام مثبتی در راستای ورود ارز به 
کشور است. هر چقدر روابط با کشورهای همسایه بهبود پیدا جکند ورود ارز به کشور تسهیل خواهد شد. 

به عبارتی پس از توقف برجام گسترش روابط با کشورهای همسایه ایران می تواند در ثبات بازار ارز کمک زیادی کند. هر اقدامی در این راستا به بهبود شرایط ارزی کشور کمک کند. هر قدمی هرچند کوچک می تواند 
نتایج مثبت زیادی داشته باشد. در این بین اقدامات بانک مرکزی نیز موثر است. 

بانک مرکزی باید از طریق بانکهای کشورهای همسایه ورود ارز به کشور را تسهیل کند و این روند باید استمرار داشته باشد. با این اقدام ارز با هزینه کمتری وارد کشور خواهد شد. همچنین استمرار این اقدامات وضعیت 
اقتصادی را قابل پیش بینی تر خواهد کرد و شرایط برای فعالان اقتصادی بهبود خواهد یافت. این در حالی است که باید محلی برای تامین ارز نیاز های واقعی به وجود می آمد. واقعیت این است که سهم تقاضای سوداگریانه 

از بازار ارز بسیار حداقلی است. اما روی قیمت و شاخص های اقتصادی تاثیر منفی می گذارد که نباید این روند ادامه پیدا می کرد.
از سوی دیگر آزادسازی منابع ارزی هم می تواند تاثیرگذار باشد. بانک مرکزی و دولت خواستار کاهش نرخ ارز است. این به خودی خود خوب است. اما بازار هم باید این را بپذیرد. بنابراین استمرار این اقدامات بسیار 

ضرورت دارد تا باور آن برای بازارها نیز قابل دسترس شود. 
بازار باید مطمئن باشد که این اقدامات ادامه دارد و نااطمینانی در تمامی بازارها بخصوص بازار ارز بین برود. هنوز این اطمینان حاصل نشده و بانک مرکزی و دولت باید با اقدامات مناسب اعتماد را به بازار بازگرداند. در 

بازار ارز بیشتر مبحث اعتماد مطرح است. 



3 بازار

رئیس کمیســیون عمران مجلس شــورای اســامی با اشــاره به 
عدم همــکاری بانک ها با طرح نهضــت ملی مســکن از مکاتبه با 
قــوه قضاییه بــرای برخــورد بــا بانک هــای متخلف خبــر داد. 
به گــزارش تســنیم، محمدرضــا رضایی با اشــاره بــه وضعیت 
اعتبارات عمرانی در لایحه بودجه ســال 1402 گفت: متاســفانه 
حــوزه مســکن شــرایط خوبــی در لایحــه بودجه ســال آتی 
نداشــته و مورد بی توجهی قــرار گرفته اســت. از طرفــی برای 
 صندوق ملی مســکن اعتباری لایحــه دولت پیش بینی نشــده

 است.
وی با یادآوری این که افزایش روند ســاختمان سازی موجب رونق 
بسیاری از حرفه ها شــده و اشــتغال زایی فراوانی دارد، افزود: هیچ 
برنامه  ای مانند افزایش ساختمان سازی به ایجاد شغل کمک نخواهد 
کرد، چراکه ساخت یک میلیون واحد مسکونی تعداد زیادی شغل 

در کشور ایجاد می کند.
وی با اشاره به وضعیت اعتبارات حوزه راه در لایحه بودجه سال 1402 
اضافه کرد: برای بهبود وضعیت راه ها منابعی را در بخش های مختلف 

از جمله، مجوز تهاتر نفت جهت نوسازی ناوگان حمل و نقل، افزایش 
سهم تسهیاتی دستگاه های اجرایی تا سقف 50 هزار میلیارد تومان 
از محل ماده 56 قانون تنظیم مقررات مالی بانک ها به کمک پروژه 
های عمرانی و امــکان تهاتر نفت با بدهی پیمانــکاران، پیش بینی 
 کردیم کمک بســیار زیادی تکمیل پروژه های عمرانی و راه سازی 

می کند.
عضو کمیســیون عمران مجلس با اشــاره به ضــرورت همکاری 
بانک ها در پرداخت تســهیات ســاخت مســکن گفت : در قانون 
جهش تولید مســکن بانک ها مکلف شــده اند 360 هــزار میلیارد 
تومان در ســال اول و با افزایش ســالانه متناســب با نرخ تورم از 
محل منابع تســهیاتی خود به حوزه مســکن اختصاص دهند که 
متاســفانه همکاری لازم را در این ســال ها نداشــتند و امسال نیز 
مجدداً بر آن تاکید کردیم. ضمــن اینکه در خصوص عدم همکاری 
 بانک ها با قوه قضاییه مکاتبه کردیم و این موضوع در حال بررســی 

و پیگیری است.
رضایی با اشــاره به افزایش نرخ سود تســهیاتی بانک ها از 18 به 

23 درصد به خانه ملت گفت:  پرداخت تسهیات با نرخ 23 درصد 
نیز یکی دیگر از چالش های پیش روی مســکن ســازی در کشور 
بوده که اقشــار کم درآمد را در پرداخت اقســاط با مشکل مواجه 
می کند. در قانون جهش تولید مســکن پیش بینی شــده تا برای 
کاهش نرخ ســود تســهیات بانکی حوزه مســکن، ما به التفاوت 
نرخ ســود تســهیات بانکی اعامی توســط بانک مرکزی با نرخ 
ســود پلکانی پرداختی به اقشــار کم درآمد  از محل صندوق ملی 
 مسکن  پرداخت شــود  که متاســفانه منابعی داخل این صندوق 

وجود ندارد.
وی ادامه داد: از ســوی دیگر برای تکمیل زیرساخت های شهری از 
منابع داخل صندوق ملی استفاده می شود و در صورت خالی بودن 
آن، زیرساخت شهرهای جدید نیز نیمه تمام مانده و عماً ساختمان 
ها به مرحله بهره برداری نخواهند رسید. امیدواریم دولت برای این 
موارد مهــم تدابیری اتخاذ کند. مجلس نیــز آت مماده همکاری با 
دولت و وزارت راه وشهرسازی در ساخت خانه های طرح نهضت ملی 

مسکن است.

وزارت کار طــرح ملی تعیین وضعیت اشــتغال اتباع 
افغانستانی را از ۹ اسفندماه 1401 در 16 استان کشور 
آغاز کرده اســت. به موجب این طرح اقامت مجاز این 
افراد منوط به روشن  شدن وضعیت شغلی آنان خواهد 
بود و افراد شــرکت کننده از مزایای قانونی این طرح 

برخوردار خواهند شد.
سامانه جامع اشتغال اتباع خارجی شهریورماه امسال 
از ســوی معاونت اشــتغال وزارت کار در 16 استان 
راه اندازی شد. به موجب این سامانه از ابتدای مهرماه 
تمام واحدهای اجرایی در اســتان ها موظف شــدند 
درخواست های مرتبط با اســتفاده از خدمات اشتغال 
اتباع خارجی را صرفاً در ســامانه جامع اشتغال اتباع 

خارجی ثبت و رسیدگی کنند.
کارفرمایان حقیقــی و حقوقی متقاضی اســتفاده از 
خدمات اتباع خارجی نیز وفق مــاده 121 قانون کار 
جمهوری اسامی ایران پس از ثبت نام و ایجاد پرونده 
شخصی الکترونیکی در ســامانه جامع اشتغال اتباع 
خارجی می توانند نســبت به ثبت درخواست در قالب 
روادید ورود با حق کار، صدور، تمدید، تجدید و یا ابطال 
پروانه کار اقدام کنند. برابر قانون کار اتباع بیگانه ای که 
فاقد پروانه کار، پروانه کار موقــت یا کارت کار موقت 
باشند، اجازه اشتغال در کشــور را ندارند و درصورت 
اشتغال و بکارگیری کارفرمای آنها متخلف و مشمول 

جریمه خواهد بود.
در بند )ج( ماده 11 قانون تنظیم بخشی  از درآمدهای 
دولت نیز صراحتا ذکر شــده که هــر کارفرمایی که 
به صورت غیرمجاز از نیروی کار خارجی اســتفاده و یا 
در مشاغلی به جز شغل تعیین شده در پروانه کار اقدام 
کند، به پنج برابر حداقل دســتمزد جریمه می شود. 
بر همین اســاس وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 

سامانه جامع اشــتغال اتباع خارجی را بهمن ماه سال 
گذشته رونمایی و شهریورماه امسال در 16 استان راه 
اندازی کرد. برابر اعام اداره  کل اشتغال اتباع خارجی 
وزارت کار، با توجه به حضــور میلیونی اتباع غیرمجاز 
افغانستانی در ایران، وزارت کشــور در ابتدای امسال 
نسبت به سرشــماری از اتباع غیرمجاز اقدام کرد که 
جمعیت آنها حدود 2 میلیون و 200 هزار نفر ثبت شد.
اتباع مذکور برگه سرشماری دارای اعتبار شش  ماهه 
تا تاریخ 30 مهرماه 1401 دریافــت کردند و 2 نوبت 
سه ماهه نیز تمدید شد. بر اســاس هماهنگی به عمل 
آمده شرکت در این طرح و اخذ شناسه شغلی از سامانه 
جامع اشــتغال اتباع خارجی، مبنای حضور و اقامت 
قانونی آنان در کشور جمهوری اسامی ایران خواهد 
بود. این طرح از ۹ مهرماه آغاز شده و تا روز دوشنبه 15 
اسفندماه تعداد 250 هزار نفر در آن شرکت کرده اند و 
جامعه هدف این طرح جمعیتی حدود 1250 نفر است 
که مهلت دارند تا 31 فروردین سال 1402 اطاعات 

خود را در اختیار وزارت کار قرار دهند.
اتباع افغانســتانی مشــمول طرح تعیین وضع شغلی 
دارای برگه سرشماری در اســتان های تهران، البرز، 
قم، گلستان، هرمزگان و بوشهر می توانند جهت اخذ 
http:// نوبت اینترنتی به ســایت کانون به نشــانی

kanoonnobat.ir  مراجعــه کنند.نوبت دهی در 
استان های خراسان جنوبی، خراسان رضوی، سمنان، 
قزوین، فارس، مرکزی، یزد، کرمان و اصفهان به  شکل 
حضوری است. پیشتر محمود کریمی بیرانوند - معاون 
اشــتغال وزارت کار- از تمام واحدهــای اجرایی در 
استان ها خواســته بود تا درخواســت های مرتبط با 
خدمات اشتغال اتباع خارجی را از طریق سامانه جامع 

اشتغال اتباع خارجی ثبت کنند.

مدیرکل ترانزیت، لجستیک و توافقنامه های سازمان بنادر مطرح کرد: 
تخفیف تعرفه های خدمات دریایی و بندری در حال بازنگری است. به 
گزارش وزارت راه و شهرسازی، خسروسرایی، اصاح ساختار تعرفه و راه 
اندازی سامانه تعرفه و سامانه یکپارچه صدور صورتحساب را از مهم ترین 

دستور کارهای سال آینده سازمان بنادر در این حوزه اعام کرد.
مدیرکل ترانزیت، لجستیک و توافقنامه های سازمان بنادر و دریانوردی 
در حاشیه نوزدهمین همایش کارشناسی تعرفه در بندر شهید رجایی 
اظهار کرد: اجرای طرح مطالعاتی اصاح ساختار تعرفه تأثیر بسیار زیادی 
در اجرای سیاست های دولت الکترونیک، شفاف سازی و رضایت مندی 
مشتریان و ذینعفان خواهد داشت. وی ادامه داد: تخفیفات اعطایی در 
تعرفه های خدمات دریایی و بندری با هدف اثربخش بودن و هماهنگی 

بیشتر رویکردهای تعرفه ای با سیاست های کلی کشور در حال بازنگری 
است و یکی از دغدغه های اصلی در این کار بهره مند شدن مصرف کننده 

نهایی از تخفیفات است.
به گفته مدیرکل ترانزیت، لجســتیک و توافقنامه ها سازمان بنادر و 
دریانوردی؛ آنچه که در قانون تسریع به ســازمان بنادر تکلیف شده، 
تعرفه گذاری اثر برای تســهیل ورود و خروج شناورها و کالا و کانتینر 
به بنادر کشور است. سرایی بیان کرد: افزایش بهره وری و اثربخشی از 
تجهیزات و تأسیســات بندری و دریایی و جذب بیشتر کشتی، کالا و 
کانتینر و کمک به بهبودی شرایط اقتصادی فعالیت های دریایی و بندری 
برای جذب سرمایه گذاری و بهبود کیفیت خدمات با ابزار نظام تعرفه ای 

از مهم ترین موارد در حال پیگیری است.

وی با اشاره به برگزاری نوزدهمین همایش کارشناسی تعرفه در بندر 
شهید رجایی گفت: با توجه به اجرای طرح اصاح ساختار تعرفه ها برای 
ساده بودن ساختار، منصفانه بودن تعرفه ها، توجه به منافع اقتصادی 
ملی نحوه پیاده سازی و ممیزی این موارد با توجه به حضور کارشناسان و 
دست اندرکاران اجرای تعرفه در بنادر کشور به بحث و نظر گذاشته شد.
گفتنی است؛ با توجه به اهمیت تعرفه خدمات دریایی و بندری در زنجیره 
حمل و نقل و لجســتیک در خدمات بندری و دریایی و برای تشریح 
تغییرات اعمال شده در کتابچه تعرفه های سال آینده با حضور مدیران، 
کارشناسان و دست اندرکاران اجرای تعرفه های مصوب خدمات بندری 
و دریایی در بنادر کشور، نوزدهمین همایش دو روزه کارشناسی تعرفه 

سازمان بنادر و دریانوردی در بندر شهید رجایی برگزار شد.

یک عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسامی 
گفت: با توجه به ماموریت رئیس مجلس به کمیسیون 
انرژی در خصوص افزایش قیمــت قبوض گاز و برق 
در برخی مناطق، کمیسیون بررسی همه جانبه ای 
را خواهد داشت تا آنچه که به صاح مردم است رقم 
بخورد. احمد مرادی درباره ماموریت رئیس مجلس به 
کمیسیون انرژی برای پیگیری علت افزایش چشمگیر 
قبوض برق و گاز خانگی در برخی از مناطق کشور، با 
بیان اینکه خیلی خوشحال هستیم از اینکه شخص 
رئیس مجلس نسبت به این موضوع ورود پیدا کرد، 
اظهار داشت: تعداد زیادی از مردم به نمایندگان خود 
در خصوص افزایش قبوض برق و گاز مراجعه داشتند و 
به وفور در حوزه انتخابیه بنده نیز این گایه وجود دارد 
چراکه ما در منطقه گرمسیر هستیم و مردم در منطقه 
گرمسیر به نسبت سایر مناطق هم آب بیشتری مصرف 

می کنند و هم از برق بیشتری استفاده می کنند. وی 
در ادامه اظهار کرد: در مناطق سردسیر نیز در فصل 
زمســتان طبیعتا مردم گاز بیشتری نسبت به سایر 
مناطق اســتفاده می کنند و این خانوارها بعضا هیچ 
راهی برای صرفه جویی ندارند. قبوضی که برای این 
خانوارها در مناطق سردســیر و گرمسیر صادر شده 
است واقعا سرسام آور است، به گونه ای که قبوض صادر 
شده برای خانوارها با درآمد آنها همخوانی ندارد. این 
عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت:  رئیس مجلس به 
کمیسیون انرژی ماموریت داد تا افزایش قیمت قبوض 
برق و گاز را بررسی کند که ان شاءالله کمیسیون انرژی 
بررســی همه جانبه ای پیرامون این موضوع خواهد 
داشت تا آنچه که به صاح مردم است رقم بخورد، حتی 
اگر لازم شد در قالب یک قانون دائمی این موضوع در 

مجلس دنبال خواهد شد.

رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان 
لوستر تهران از کاهش تقاضاي خرید لوستر در 
بازار داخل خبــر داد و گفت: علي رغم کاهش 
تقاضا در بازار داخلي لوســتر فروش صادراتي 
رو به پیشــرفت بوده و در مقاصد صادراتي در 

حال رشد است. 
حمیدرضــا منافــي، رئیــس اتحادیــه 
تولیدکنندگان و فروشــندگان لوستر تهران 
در خصوص وضعیت تقاضاي خرید لوستر در 
فضاي فعلي کشــور گفت: بازار لوستر تا قبل 
از نوســانات ارزي با فروش متوسطي روبه رو 
بود. اما نوسانات جدید نرخ ارز، تاثیرات منفي 
زیادي روي بازار گذاشت و به دلیل ابهام آینده 
بازار بخش زیادي از تقاضا را از بین برد. در حال 
حاضر همه منتظر اتفاقات آینده بازار هستند 

تا مشخص شود دلار روي چه نرخي قرار است 
تثبیت شود. وي همچنین در خصوص بازارهاي 
جایگزین فروش لوســتر افزود: هــم اکنون 
تولیدکنندگان لوستر، بیشتر از فروش داخلي 
به دنبال صادرات هســتند. بــه همین دلیل 
برگزاري نمایشگاه هاي تخصصي که نمونه آن 
در دي ماه امسال برگزار شد، کمک قابل توجه 
 اي در زمینه بازارسازي در کشورهاي صادراتي 

به ما کرده است.
وي کشورهاي همســایه از جمله کشورهاي 
حوزه خلیج فارس عراق، ترکیه، افغانســتان، 
روسیه و بعضي کشــورهاي اروپایي را مقاصد 
صادراتي لوســتر ایراني عنــوان کرد و گفت: 
امیدواریم در سال1402 میزان صادرات رشد 

خوبي داشته باشد.

برخورد با بانک های متخلف تشدید می شود 

عدم همکاری بانک ها با نهضت ملی مسکن

تعیین وضعیت اشتغال اتباع افغانستانی کلید خورد بازنگری تخفیف  تعرفه های خدمات دریایی و بندری

افزایش قبوض برق و گاز قانونی نیست رشد بازار صادراتي لوستر
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رئیس اتحادیه طا و جواهر تهران گفت: پس از 
اجرای قانون، در صــورت مغایرت اطاعات بین 
سکه های ثبت شده در سامانه و موجودی مغازه، 
جرایم قابل توجهی برای فــرد متخلف در نظر 

گرفته می شود.
هر چند آمار دقیقی از تقلــب و کاهبرداری در 
بازار ســکه و طا وجود ندارد، امــا پرونده های 
قضائی حکایــت از آن دارد که برخــی از مردم 
سرمایه خود را در این بازار از دست داده اند. با این 
حال مروری بر قوانین و ضوابط حاکم بر این بازار 
نشان می دهد که سیاست گذار برای سامان بخشی 
و نظارت پذیر کردن این بازار اقدامات مثبتی را 
در حوزه قانون گذاری انجام داده که البته هنوز به 

مرحله اجرا نرسیده است.
مطابق با دســتورالعمل تبصره 4 ماده 18 قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز برای گروه کالایی فلزات 
گرانبها و گوهرسنگ ها، تمامی فروشندگان باید 
اطاعات معامات خود را در سامانه جامع تجارت 
ثبت کنند، هرچند تا به امــروز این ماده قانونی 
اجرایی نشده اســت؛ اما در ماه های گذشته به 
ســبب الزام ثبت معامات سکه، شاهد آموزش 
کســبه پیرامون درج اطاعات در سامانه جامع 

تجارت هستیم.
لازم به ذکر اســت، ضوابط تبصــره 4 ماده 18 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز در رابطه با خرید، 
فروش، حمــل و نگهداری )به صــورت تجاری( 
فلزات گران بها و گوهرسنگ ها شامل طا، نقره، 
پاتین و مصنوعات آن ها است. 6 دسته مختلف از 
جمله »سکه و طا«، »شمش و طای آب شده«، 
»مصنوعات طا و جواهرات«، »طای استخراج 
شده از معادن کشور«، »گوهرسنگ ها« و »سایر 
فلزات گران بها مانند نقره و پاتین و مصنوعات 

آن ها« شامل این دستورالعمل می شود.

نادر بذرافشان، رئیس اتحادیه طا و جواهر تهران 
از الزام کسبه این بازار به ثبت اطاعات در سامانه 
جامع تجارت خبر داد و گفــت: مطابق با قانون، 
اطاعات خرید و فــروش تمامی فلزات گران بها 
توسط کســبه بازار طا و جواهر باید در سامانه 

جامع تجارت ثبت گردد.
وی ادامه داد: البته فاز اول این پروژه فقط برای 
سکه خاصه می شود و در ادامه، کسبه رسته های 
دیگر نظیر شــمش و طای آب شــده نیز باید 
اطاعات خود را در ســامانه جامع تجارت ثبت 
نمایند. به گفته بذرافشان، در حال حاضر آموزش 
اعضای اتحادیه به منظور آشــنایی با نحوه درج 

اطاعات صورت پذیرفته است.
رئیس اتحادیه طا و جواهر تهران تأکید کرد: پس 
از اجرای قانون، درصورتی که میان داده های ثبت 
شده در سامانه جامع تجارت و موجودی تفاوت 
وجود داشته باشــد، مطابق با قانون، سکه های 
اضافی تخلف شناخته می شود و جرایمی در نظر 
گرفته خواهد شد. بذرافشان در ادامه گفت: البته 
به منظور اجرای قانون فوق باید فرهنگ ســازی 
نیز صورت گیــرد، با این وجــود اتحادیه طا و 
جواهر تهران در راستای اجرای این قانون، اعضا 
را با معرفی نامه کتبی، پیامــک و تماس تلفنی 

فراخوانده تا آموزش صورت گیرد.
وی تصریــح کرد: بیش از 50 درصد کســبه در 
این کاس های آموزش شرکت کرده اند و برخی 
اعضا نیز گایه هایی در خصوص ثبت اطاعات 
داشــته اند. رئیس اتحادیه طا و جواهر تهران 
در پایان گفت: برای اجرای ثبــت اطاعات در 
سامانه جامع تجارت باید زمان و وقت بیشتری 
اختصاص داد، همچنین همراهی کسبه و مردم 
نیاز به فرهنگ ســازی و درعین حــال برگزاری 

همایش های متعدد دارد.

سخنگوی انجمن صنایع فراورده های لبنی گفت: 
با وجود افزایش بهای تمام شده به دلیل افزایش 
هزینه های تولید تا پایان مــاه مبارک رمضان 

قیمت محصولات لبنی تغییری نخواهد داشت.
کاهش قدرت خرید مردم سبب شده تا تقاضا در 
بازار کالاهای اساسی پایین آمده و برخی اقام از 
سبد خانوار ایرانی حذف شود. رصد هفتگی مهر 
در بازار کالاهای اساسی حاکی از کمترین نوسان 
قیمتی در محصولات لبنی دارد. در هفته جاری 
برخی فروشندگان این محصولات مدعی شده اند 
قیمت شیر در هفته های آینده افزایش یافته و به 
نســبت این افزایش، نرخ فراورده های لبنی نیز 
دستخوش تغییر خواهد شــد. سیدمحمدرضا 
بنی طبا، سخنگوی انجمن صنایع فراورده های 
لبنی در این باره به مهــر گفت: 60 تا ۷0 درصد 
مواد اولیه تشــکیل دهنــده فراورده های لبنی 
شــیر بوده که بعد از حذف ارز 4200 تومانی در 
اردیبهشت امســال و تعیین قیمت محصولات 
تا امروز کمترین نوســان قیمتی را در این بازار 

شاهد بوده ایم.
وی افزود: با وجود افزایش بهای تمام شــده به 
دلیل افزایــش نرخ انرژی، هزینــه حمل و نقل 
و قطعــات خودروها و ماشــین آلات صنعتی و 
همچنین تأثیر مستقیم افزایش نرخ ارز بر مواد 

پتروشیمی و هزینه بسته بندی و… تا پایان ماه 
مبارک رمضان قیمت محصولات لبنی تغییری 
نخواهد داشت. وی ادامه داد: در حال حاضر هر 
کیلو شیر خام درب گاوداری 12 هزار تومان بوده 
و نرخ محصولات لبنی بر این پایه تعیین قیمت 

می شوند.
ســخنگوی انجمن صنایع فراورده های لبنی با 
اشــاره به عرضه محصولات در برخی غرفه های 
سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری تهران 
عنوان کرد: تولیدکنندگان محصولات لبنی با 18 
غرفه در برخی میادین حضور دارند و محصولات 

با تخفیف 5 تا 20 درصدی عرضه خواهند شد.
وی تصریح کرد: شــیر پاســتوریزه کیسه ای، 
شــیر پاســتوریزه بطری کم چرب، پنیر UF و 
ماست دبه ای کم چرب 2.5 کیلویی 4 محصول 
مشمول قیمت گذاری تعزیراتی بوده و تخفیف 
5 درصدی دارند اما سایر محصولات با تخفیف 
 20 درصدی در اختیار مصــرف کنندگان قرار 

خواهد گرفت.
بنی طبا در پایــان اظهار کــرد: در حال حاضر 
همچون ســال های گذشــته به دلیــل رقابتی 
بودن صنعت لبنیات و حضور بخش خصوصی، 
کمبودی در بازار محصولات لبنی وجود ندارد و 

محصولات مورد نیاز بازار تأمین است.

مرکــز آمــار رشــد بخش 
صنعت کشــور در ۹ ماهه 
نخست امسال را 5.1 درصد 
اعام کرد. مرکز آمار رشــد 
بخش صنعت کشــور در ۹ 
ماهه نخست امســال را 5.1 درصد اعام کرد، این در 
حالی است که در مدت مشابه سال 1400 رشد بخش 
صنعت 3.1 درصد و در سال 13۹۹ حدود 1.5 درصد 
بود. رشــد بخش صنعت در ســال 13۹۷ منفی 8.2 
درصد، در ســال 13۹8 حدود 0.۷ درصد و در سال 
13۹۹ بالغ بر 1.8 درصد بود. در سال 1400 با تغییر 
دولت و بهبود سیاست های صنعتی، رشد این بخش به 
3.1 درصد افزایش یافت و در سال جاری هم در ۹ ماه 
نخست رشد بخش صنعت به 5.1 درصد ارتقا یافته که 

از سال 13۹۷ تاکنون بهترین عملکرد است.
بر اساس گزارش مرکز آمار، رشد فصلی بخش صنعت 

در پاییز امسال هم 5 درصد اعام شده در حالی که در 
پاییز سال قبل 2.۹ درصد بود. طبق اعام وزارت صمت 
در پنج فصل عملکرد دولت ســیزدهم )پاییز 1400 
تاکنون( متوسط رشد فصلی بخش صنعت 4.2 درصد 
بوده است، این در حالی است که در دهه گذشته طی 
سال های 13۹0 تا 13۹۹ متوسط رشد فصلی بخش 

صنعت منفی 2.8 درصد بود.
در دولت های یازدهم و دوازدهم نیز متوســط رشــد 
فصلی بخش صنعت 1.۷ درصد بود. به عبارتی رشــد 
فصلی بخش صنعت در دولت ســیزدهم نســبت به 
دولت قبل 2.5 برابر شده است. همچنین رشد بخش 
معدن که در چند سال گذشته منفی یا صفر بود، در ۹ 
ماهه نخست امسال سرانجام مثبت شد و به نزدیکی 
1 درصد رسید. رشــد بخش معدن در فصل پاییز هم 
به 2.۷ درصد افزایش یافته که در چند ســال گذشته 

بی سابقه است.
عاوه بر این، تشــکیل ســرمایه ثابــت ناخالص در 
ماشین آلات که شاخص مهم سرمایه گذاری در بخش 

صنعت محسوب می شــود در ۹ ماهه نخست امسال 
6.4 درصد رشد کرده در حالی که در مدت مشابه سال 
گذشته 4.3 درصد رشد کرده بود. این در حالی است 
که تشکیل سرمایه ثابت ناخالص در ماشین آلات در 
اکثر سال های دهه گذشته با رشد منفی مواجه شده 
بود. شاخص صادرات کالا و خدمات هم که در ۹ ماهه 
نخست سال قبل منفی 6.8 درصد بود در سال جاری 
به مثبت 22.4 درصد رسیده و رکورد جدیدی را ثبت 

کرده است.
وزیر صمت ضمن در این ر ابطه با اشــاره به کاهش 8 
درصدی واردات کالاهای مصرفی، گفت: صادرات در 
سال جاری 1۷.۷ درصد رشــد ارزشی را تجربه کرده 
است. ســید رضا فاطمی امین در آئین آغاز دهمین 
دوره انتخابات اتاق های بازرگانــی، صنایع، معادن و 
کشاورزی ایران اظهار کرد: بزرگترین ثروت یک کشور 
سازمان های آن هستند زیرا تشــکل ها و سازمان ها 
فعالیت های اصلی را انجام می دهند. حاکمیت می تواند 
اهداف مشترک را ترسیم و زیرســاخت را فراهم و با 

ایجاد تسهیلگری و انجام نظارت به ایجاد سازمان های 
قوی کمک کند. وزیر صمت افزود: در دولت سیزدهم 
همدلی و تعامل بــا اتاق های بازرگانی برقرار شــد و 
امیدواریم این همراهی دولت و بخش خصوصی تداوم 
داشته باشد زیرا برای انتخابات، اقدامات گسترده ای 
انجام شد که امیدواریم سرآغاز یک تحول جدید باشد 
تا اتاق ها با یکدیگر و در همکاری با حاکمیت به اعتای 

اقتصاد کشور کمک کنیم.
فاطمی امین ادامه داد: آمار کان گویای اقدامات خوب 
و حرکت به سمت رشد است که بر اساس اعام مرکز 
آمار، شاهد رشد 5 درصدی صنعت در ۹ ماهه امسال 
بودیم و رشد بخش معدن هم پس از چند سال، مثبت 
شده اســت. همچنین صادرات در سال جاری 1۷.۷ 
درصد رشــد ارزشــی را تجربه کرده است. در بخش 
واردات 16.۹ درصد رشد داشتیم که بخش عمده آن 
مربوط به کالاهای واسطه ای و ســرمایه ای می شود. 
وی افزود: واردات کالاهای واسطه ای 16 درصد رشد، 
واردات کالاهای سرمایه ای 51 درصد رشد و واردات 
کالاهای مصرفی 8 درصد کاهش داشته است، بر این 

اساس واردات ما در خدمت تولید بوده است.
فاطمی امین اظهار کرد: در 10 ماهه ســال گذشته 5 
میلیارد دلار واردات ماشــین آلات داشتیم اما در 10 
ماهه امسال واردات ماشین آلات 8 میلیارد دلار بود؛ 
این موضوع نویدبخش این است که فعالان اقتصادی 
با وجود مشکات موجود، حرکت بسیار خوبی را آغاز 
کرده اند و ما نیز به عنوان دولت وظیفه حمایت از آنها 

را بر عهده داریم.
وزیر صمت گفت: ما باید هوشــمندانه حرکت کنیم 
و تمرکز صادرات مــا باید روی کالاهــای پیچیده و 
کالاهایی که کمتر کشــورهایی آن را صادر می کنند، 
باشد. باید به سمت صادرات محصولات دانش بنیان 
حرکت کنیم تا از این طریق عاوه بر کســب درآمد 

اقتصادی بتوانیم استقال اقتصادی نیز داشته باشد.
وی اظهار کرد: ما باید بازارهای خودمان را بشناسیم 
و لذا در تجارت با کشــورهای مختلف تعامل داشته 
باشیم، ما از بازار کشورهای آفریقایی به صورت جدی 
غفلت کرده ایم، اما سال گذشته صادرات ما به آفریقا 
نسبت به ســال قبل از آن 100 درصد رشد داشت و 
امسال نیز 15 درصد رشد داشته است. بر همین اساس 
هفته گذشته دو میلیارد دلار تفاهم نامه و قرارداد بین 
ایران و کشورهای غرب آفریقا امضا شد و این در حالی 
است که کل صادرات ما به آفریقا یک میلیارد و دویست 

میلیون دلار است.
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کاهش ۸ درصدی واردات کالاهای مصرفی

رشد بخش صنعت 5.1 درصد شد
صادرات ۱۷.۷ درصد افزایش یافت

معاملات سکه درخارج از سامانه تخلف است

الزام درج معاملات سکه در سامانه جامع تجارت

لبنیات تا پایان ماه رمضان گران نمی شود



I N FO@biznews. ir

4

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2724| یک شنبه 21 اسفندماه1401
www.kASBOkARNEwS.iR

فناوری و 
اطلاعات

راه اندازی بیش از ۱۰۰ سایت مخابراتی جدید در مشهد 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: از ابتدای امسال بیش از ۱۰۰ سایت جدید 
در مشهد نصب و راه اندازی شده است همچنین اقدامات ویژه ای در داخل و اطراف 
حرم مطهر رضوی انجام شده تا امکان برقراری ارتباط با کیفیت تلفن همراه برای 

زائران و مجاوران فراهم شود.
عیسی زارع پور در حاشــیه بازدید از ۲ طرح مخابراتی مشهد افزود:طرح اجرای 
فیبر نوری منازل و کسب و کارها در مشهد آغاز شده اما سرعتاجرای آن کُند است 
و امیدواریم با همت متولیان طرح، سرعت پیشرفت اجرای این طرح ارتباطی در 

سال ۱۴۰۲ شتاب بگیرد.
وی افزود: با تکمیل طرح فیبر نوری یاد شــده مردم مشهد اینترنت با سرعتهای 
چند صد مگا بیت برثانیه را در منازلشان تجربه خواهند کرد چنان که طی بازدید 
امروز دیدیم که شرکت شاتل سرویس های اینترنتی با سرعت های ۵۰۰ تا ۶۰۰ 

مگابیت بر ثانیه به مشهدی ها ارائه می کند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با ابراز امیدواری از شتاب گرفتن طرح فیبرنوری 
مشهد در ســال آینده گفت: ارائه اینترنت در قالب فیبرنوری در همه استان طی 
۲ سال آینده عملی خواهد شــد. زارع پور افزود: همه شرکتهای فعال در عرصه 
خدمات اینترنت تلاش می کنند تــا بهترین کیفیت اینترنــت را برای زائران و 

مجاوران در مشهد فراهم کنند.

هزار و 9۰4 خدمت تسهیل کننده مسیر فناوری تا بازار ارائه شد
بیش از ۴۲ هزار خدمت ارائه شد تا شرکت های دانش بنیان و فناوران بتوانند برای 
تجاری سازی محصولات و خدمات خود مسیر هموارتری را طی کنند. »کریدور 
فناوری تا بازار«، نهادی تسهیلگر است که از سال ۱39۰ فعالیت خود را به عنوان 
واسطی میان شرکت های دانش بنیان و فناور، خدمات دهنده ها و نهادهای دولتی 
از جمله ستاد فناوری نانو، معاونت علمی و فناوری )مرکز شرکت های دانش بنیان 
و مرکز تعاملات بین المللی( و صندوق نوآوری و شــکوفایی آغاز کرده است. این 
مجموعه در تلاش اســت تا با ارائه مشــاوره های رایگان، توسط شبکه مشاوران 
تخصصی مسائل اولیه شرکت های فناور را مرتفع می کند. همچنین شرکت های 
ارائه دهنده خدمات تجاری سازی را شناســایی  و دسترسی به خدمات آنها را از 
طریق پرتال خدمات تجاری سازی تسهیل می کند. با تلاش های صورت گرفته؛ 
تاکنون کریدور فناوری تا بازار که ذیل ســتاد توسعه فناوری نانو معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری فعالیت می کند؛ توانسته ۴۲ هزار و 
9۰۴ خدمت را به متقاضیان ارائه کند. ۵ هزار و 893 شرکت متقاضی دریافت این 
خدمات نیز ثبت شده اند. این مرکز به صورت میانگین ماهیانه ۴38 مورد خدمت 
به مخاطبان خود ارائه می کند. از دیگر ماموریت های این کریدور می توان به تامین 
مالی بخشی از خدمات ارائه شده به فناوران با کمک حمایت های دولتی و ایجاد 
دفاتر صادراتی در برخی کشورها براست تسهیل مسیر ورود محصولات دانش بنیان 

به بازارهای جهانی اشاره کرد.

اقدامات پست برای تعطیلات نوروز
معاون فنی و بازرگانی شرکت ملی پست گفت: پیش بینی می شود حجم کار در ۱۰ روز 
آینده افزایش پیدا کند و حتی ممکن است زمانی که همکاران ما جهت توزیع مرسوله 
مراجعه می کنند، گیرنده در نشانی نباشد، بنابراین برنامه ریزی کردیم مدت زمان نگهداری 
مرسولات در باجه های معطله بیشتر شود. محمد احمدی درباره فعالیت پست در روزهای 
پایانی سال و تعطیلات اظهار کرد: واقعیت این است که از همان اوایل اسفند حجم فعالیت 
خدمات پستی نسبت به رویه روتین ماه های گذشته افزایش پیدا کرده است، در حال حاضر 

بخشی از خدمات ما نزدیک به ۵۰ درصد افزایش رویه و فعالیت داشته است.
وی افزود: اما ما در ماه اسفند یک طرحی را تحت عنوان بهار آورده ۱۴۰۲ طرح ریزی و اجرا 
کرده ایم که مبتنی بر آن از بسیج همه نیروهایمان برای اینکه فعالیت های اجرایی در زمانی 
مقرر انجام شود، استفاده کنیم. همچنین این ظرفیت را به وجود آوردیم که در جایی که 
نیاز باشد بتوانیم از نیروهای پاره وقت که به صورت برنامه ریزی شده از قبل برای کمک 

فعالیت های روتین داریم، استفاده کنیم.
احمدی با بیان اینکه بخشی از موضوعات، ظرفیت های حمل و نقلی است گفت: با توجه به 
شرایط خاص کشور به ویژه در کلان شهرها در روزهای آخر سال اتفاقاتی که رخ می دهد 
خارج از کنترل ماســت، موضوع ترافیک شهری همیشه زمان بندی هایی که ما تعریف 
کرده ایم را به لحاظ ارسال و در جمع آوری با چالش مواجه می کند  اما در مسیرهای بین 

شهری به دلیل اینکه از ساعت شب گاهی استفاده می کنیم چالش بحرانی نداریم.
معاون فنی و بازرگانی شرکت ملی پست ادامه داد: این موضوع سبب می شود در جمع 
آوری مرسولات شهری با تاخیر یک روز مواجه شویم. فعالیت های پست به صورت روتین 
رصد می شوند و اگر جایی با چالش روبرو شویم، سعی می کنیم ظرفیت هایمان را در آنجا 
ایجاد کنیم و درگاه ارتباطی ۱93 فرصت ارتباطی است که شهروندان عزیز می توانند اگر با 

چالش های در زمینه  پیگیری مرسولاتشان روبرو شدن از آن استفاده کنند.
وی بابیان اینکه برای پیگیری مرسولات مسیر روتینی که بر روی وب سایت وجود دارد و 
شهروندان می توانند از طریق با همکاران بخش کال سنتر جهت کمک و راهنمایی استفاده 
کنند، تشریح کرد: پیش بینی ما این اســت که در ۱۰ روز پایانی باقیمانده سال حجم 
مرسولات بیشتر خواهد بود، موضوعات دیگری که وجود دارد، عدم حضور گیرندگان در 

نشانی است که باعث می شود بعداً مرسولات به ادارات توزیع برگشت بخورند.
احمدی ادامه داد: ما باجه های معطله خود را فعال کرده ایم، همچنین در این ایام زمان 
باجه های قبول و توزیعمان ساعت شان را تا ساعت ۱8 و بعضا ۲۰ افزایش دادیم که مدت 
زمان خدمت به مردم افزایش یابد، بنابراین فرصت مناسبی است برای کسانی که درگیر 
کارند تا بعدازظهرها بتوانند خدمات خود را ارائه بدهند. شهروندان باید بدانند که زمانی 
ساعت ۱۴  مرسولات خود را تحویل باجه می دهند، فردای آن روز در چرخه ارسال قرار 
می گیرند. معاون فنی و بازرگانی شرکت ملی پست با بیان اینکه بعضی نقاط و مسیرها 
چالش هایی دارند که از اختیارات خارج است، گفت: به طور مثال چند روز گذشته اتفاقاتی 
افتاد که در مسیرهایی مانند چابهار به زاهدان کامیون پستی تصادف کرد و منجر به ضرب 
و جرح راننده شد اما سریعاً کامیون دیگری جهت جایگزینی ارسال شد. مشکلاتی از این 
دست وجود دارد که سبب می شود موضوع کنترل فراتر از زمان تعهد شده برای توزیع شود. 
در ۱۰ روز آینده پیش بینی این است که حجم کار افزایش پیدا می کند و حتی ممکن است 
گیرنده در نشانی نباشد و همکاران ما که مراجعه می کنند توانند مرسولات را  توزیع کنند. 
بنابراین از روز شنبه یعنی امروز برنامه ریزی می کنیم که مدت زمان نگهداری مرسولات 
در باجه های معطله بیشتر شود که اگر احیاناً مرسوله ای توزیع نشد، شهروندان تا ساعت 
۲۰ به باجه معطله جهت دریافت حضوری مراجعه کنند یا درخواست دهند برای روز بعد 

که منزل هستند مرسوله ارسال و آن را دریافت کنند.
وی درباره فعالیت پست در تعطیلات نوروز اظهار کرد: فقط روز عید نوروز همکاران پست 
تعطیل هستند که در آن روز خاص هم تعدادی کشیک خواهیم داشت اما بقیه روزهای این 
ایام به صورت روتین فعالیت ها انجام می شود و فعالیت های پست تعطیل نیست. همانگونه 
که می دانید پست در تمام سال فقط پنج روز تعطیلی دارد و بقیه روزها تعطیل نیست ولی 
واقعیت این است که در سنوات گذشته اتفاق افتاده که مرسولاتی که در تاریخ های ۲8 و 
۲9 اسفند دریافت می شوند. برای ایام سوم و چهارم روز عید می مانند و با استفاده از بسیج 

همکاران آنها را توزیع خواهیم کرد.
احمدی در پایان تاکید کرد: ما از روز دوم تعطیلات باجه های کشیک فعال خواهند بود و به 
صورت روتین فعالیت ها انجام می شود، در این حوزه هم درگاه وب سایت سامانه رهگیری 
مرسولات وجود دارد که مردم می توانند موقعیت مرسولات خود را پیدا کنند؛ همچنین 
سامانه ۱93 و کال سنتر هم فعال خواهند بود که حداقل به صورت کشیک فعالیت کنند و 

اگر برای شخصی مساله ای رخ داد پیگیری های لازم انجام شود.

اخبار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیــان رییس جمهوری 
در نشســت امضای توافق نامه 
بــا وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت از ایجاد تحول در روند 

شناسایی و ارزیابی شرکت های دانش بنیان گفت.
روح الله دهقانــی معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهوری، با اشــاره بــه برنامه های 
راهبردی و اولویت های این معاونت برای توســعه علم تا 
تحقق اقتصاد دانش بنیان گفت: معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، در ۵ حوزه کمک 
به اندیشه ورزی، توسعه علم و توســعه فناوری، توسعه 
اقتصاد دانش بنیان و در نهایت توســعه کارآفرینی را در 
دستور کار خود قرار داده است. جنس و ماهیت فعالیت 
معاونت علمی، از نوع ستادی بوده و بخش خصوصی، یکی 
از پایه های اصلی حمایتی اســت. وی با بیان این که در 
مرحله ای هستیم که باید زمینه برای اتصال دانش به بازار 
و اقتصاد دانش بنیان فراهم شود، عنوان کرد:  به یک نقطه 
حساس و راهبردی رسیده ایم که می بایست برای عبور از 

آن، عزم جزم کرد و گامی جدی برداشت.
دهقانی، با اشاره به راهبردها و سیاستگذاری های جدید 
معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری در راستای تکمیل زنجیره ارزش صنایع، ایجاد 
افزوده و اشــتغال از فناوری عنوان کرد: در دوره جدید 
با اتخاذ یک ســری سیاســتگذاری های جدید، تلاش 
می کنیم تا زمینه برای تبدیل علم به اقتصاد دانش بنیان 
فراهم شود. برای تولید علم، حمایت و توسعه از بنیاد علم 
ایران به عنوان مجموعه ای که نوک پیکان تولید علم به 
شمار می رود و می تواند الگوسازی کند، در دستور کار قرار 
گرفته است. در توسعه فناوری نیز مراکز رشد، شتابدهنده 
ها و پارک های علم و فناوری، عمدتاً در سمت عرضه قرار 
داشته و عمده تمرکزشــان در حوزه کارآفرینی بود، اما 
اکنون به عنوان بسترهایی برای توسعه فناوری و  اقتصاد، 

مورد توجه جدی قرار دارند.

ایجاد ستادهای تخصصی و موضوعی توسعه 
اقتصاد دانش بنیان

معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهوری با اشاره به شکل گیری ستادهای تخصصی 
اقتصاد دانش بنیــان در حوزه هــای گوناگون موضوعی 
و اولویت دار با هدف توســعه اقتصاد دانش بنیان در آن 
حوزه ها، عنوان کرد: معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان در ساختار جدید، دو دسته ستاد برای عملیات 
توســعه اقتصاد دانش بنیان فعالیت خواهند داشت که 
دسته اول در این ساختار، ستادهایی با هدف و مأموریت 
توسعه فناوری های راهبردی هستند و این نوع ستادها، 
توسعه فناوری هایی همچون شناختی، هوش مصنوعی، 
رباتیک و فناوری هایی از این دست را دنبال خواهند کرد.

وی با اشــاره به شکل گیری ســتادهای توسعه فناوری 
موضوعی عنوان کرد: یک سری فناوری نیز برای توسعه 
اقتصاد دانش بنیان بخش تعریف شــده اند. به طور مثال 
ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان کشاورزی، معدن و سایر 
حوزه های اولویت دار، بر اساس فناوری روز و منطبق با نیاز 
کشور، از ستادهایی هســتند که شکل می گیرند. معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیــان رییس جمهوری، 
افزود: در ستادهای توســعه فناوری، عمده همکاری ها 
با وزارت علوم بوده و همکاری ها در ســتادهای توســعه 
اقتصاد دانش بنیان با محوریــت صنعت و در همکاری با 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و سایر وزارتخانه ها شکل 
می گیرد. دهقانی با بیان این که رفــع موانع اولویت دار و 
راهبردی کشور، محوریت فعالیت این ستادها است، عنوان 
کرد: در برنامه پیش روی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش  بنیان ریاســت جمهوری، تلاش می کنیم تا نقش 
آفرینی و تعامل با وزارت صمت برای توسعه اقتصاد دانش 

بنیان و عبور از موانع، پررنگ و عملیاتی شود.
دهقانی همچنین از  تشــکیل کنسرسیوم های بزرگ با 
کمک صنعت، نهادهای مالی و وزارتخانه ها در حوزه های 
کلان و راهبــردی گفت و ادامه داد: این کنسرســیوم ها 
علاوه بر این که خروجی خوبی خواهند داشت ، از جمله 
یک مرکز تولید قراردادی، آزمایشگاه ملی و مراکز بزرگ 
تولید، پیمودن گام های بزرگ و تعریف پروژه های کلان را 

به شرکت ها خواهد آموخت.

معیارهای نوآورانه در ارزیابی شــرکت های 
دانش بنیان

معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهوری با اشاره به این که در سال آینده مفاهیم 
و معیارهای ارزیابی تحــول خواهد یافت، عنوان کرد: در 
فرآیند ارزیابی جدید، ارزیابی دانش بنیانی بر مبنای نوع 
یک، نوع دو و نوع سه نخواهد بود و اساساً ارزیابی بر مبنای 
خروجی و میزان ارزش افزوده ایجاد شده صورت می گیرد. 
بر این اساس، شرکت های دانش بنیان نوپا، فناور و نوآور 
تقسیم خواهد شد. شرکت های دانش بنیان نوپا در تعامل 
با دانشگاه ها شکل می گیرند و ارزیابی این نوع از شرکت ها 
به مجموعه هایی در وزارت علوم و پارک های علم و فناوری 
واگذار می شود. شرکت های نوپا شرکت های با سابقه و 
توانمندی هستند که فناوری تولید می کنند و ضمن ایجاد 

اشتغال، از فناوری ارزش افزوده خلق خواهند کرد.
وی با اشــاره به نقش شــرکت های دانش بنیان های نوآور 
در رساندن فناوری به صنعت گفت: نوآوری نقطه اعتلای 
شرکت ها است و شرکت های نوآور، همان نقطه پیوند میان 
دانش، فناوری با صنعت هستند. تعامل صنعت با شرکت های 
دانش بنیان  فناور که اشــتغال، محصول و فناوری تولید 
می کنند، دانش بنیان نوآور شناخته می شوند. ملاک ارزیابی 
دانش بنیان های فناور،  همکاری با دانشــگاه ها و ملاک 

ارزیابی دانش بنیان های نوآور، تقاضای صنعت خواهد بود. 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری 
ادامه داد: در قالب این زنجیره ارزش، دانشگاه ها نقش تولید 
علم و دانش را ایفا می کنند و دانش بنیان ها مشــتری این 
دانش و تولیدکننده فناوری خواهند بود. صنعت مشتری 
این فناوری تولید شده توسط شــرکت های دانش بنیان 
فناور است. ملاک و سنجه ارزیابی یک شرکت دانش بنیان، 
برون داد و نقش آفرینی در حل مسائل راهبردی خواهد بود 
و امیدواریم در قالب این توافق نامه همکاری، ارتباط میان 

فناوری شرکت های دانش بنیان و بازار محقق شود.
 

توســعه محصــولات راهبــردی در قالب 
کنسرسیوم های دانش بنیان

در این مراســم، توافق نامه همکاری بــه ارزش ۴۰ هزار 
میلیارد ریال، توســط معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیــان رییس جمهوری و وزیر صنعــت، معدن و 
تجارت، با محوریت تجاری ســازی و توسعه فناوری های 
گلوگاهی و راهبردی امضا شــد. ایــن حمایت ۴۰ هزار 
میلیاردی در شــکل ها و قالب های گوناگــون از جمله 
اعتبارهای مالیاتی، ضمانت نامه ها و تسهیلات و ... برای 
تولید محصولات اولویت دار و گلوگاهی تخصیص خواهد 

یافت.

دهقانی در آیین  امضای توافق نامه با وزارت صمت خبر داد: 

تحول در روند شناسایی و ارزیابی شرکت های دانش بنیان
News kasbokar@gmail.com

دبیرکل سازمان همکاری های شــانگهای در نشست 
مشــترک با رییس مرکز تعامــلات بین المللی علم و 
فناوری ایران، از تمایل این ســازمان برای بهره مندی 
از ظرفیت زیســت بوم فناوری کشــورمان خبر داد و 
همچنین خواستار توسعه تعاملات فناورانه با ایران در 
سایر زمینه ها شد. در دیدار و گفت وگوی ژانگ مینگ 
دبیرکل ســازمان همکاری شــانگهای و امیرحسین 
میرآبادی رییس مرکــز تعامــلات بین المللی علم و 
فنــاوری، دوطرف بر ضرورت تعامــل و همکاری های 
علمی و فنــاوری ایــران و ســایر اعضای ســازمان 

همکاری های شانگهای تاکید کردند.
ژانگ مینگ دبیرکل ســازمان همکاری شانگهای، در 
این دیدار با بیــان تاکید بر اینکه کشــور ایران دارای 
توانمندی بســیار خوبی در حوزه فناوری اســت که 
می تواند شکل تازه ای به همکاری با اعضای این سازمان 
بدهد، افــزود: ایران در حوزه هــای گوناگون فناوری، 
فعالیت و دستاوردهای خوبی داشته و یکی از مهمترین 
بخش ها در سازمان همکاری های شانگهای، در زمینه 
ی علم و فناوری اســت و می تواند به تعالی کشورهای 

عضو این سازمان کمک کند.
وی افزود: قطعا استفاده از ظرفیت های ایران در بستر 
همکاری شانگهای می تواند زمینه ساز تعالی کشورها 
باشــد، ضمن آن که ایجاد این بســتر تعامل، می تواند 
در اســتفاده از ظرفیت نیروی انســانی جوان ایران و 
سایر کشورها از یک سو و ایجاد اشتغال از سوی دیگر 

اثرگذار باشد.
مینگ با بیــان این که عضویــت ایران در ســازمان 

همکاری های شانگهای می تواند زمینه ساز استفاده از 
تجربیات این کشور توسط اعضای سازمان شود، عنوان 
کرد: معتقد هســتم که ایران پس از عضویت قطعی، 
همکاری های بسیار سودمند و مفیدی خواهد داشت. 
قطعا با توجه به این ســطح و جایگاه خوب ایران پس 
از به رســمیت در امدن عضویت در سازمان همکاری 
شانگهای نقش این کشور به عنوان یک عضو اثربخش و 

محوری، افزایش خواهد یافت.
دبیرکل سازمان همکاری شانگهای اظهار کرد: ایران 
در حوزه فناوری های پیشــرفته و نوظهوری همچون 
فناوری اطلاعات و ارتباطات، هوش مصنوعی و زیست 
فناوری توانسته خودش را مطرح کند و اطمینان دارم 
که ایران در سازمان همکاری های شانگهای، می تواند با 
پیشنهادات و تجربیات خود به عنوان یک عضو اثرگذار 

در عرصه علم و فناوری، نقش آفرین شود.
مینگ ادامه داد: در سازمان همکاری ها بخش ویژه ای 
مختص دانش و فناوری داریم و هرساله، همایشی بین 
المللی در همین راستا برگزار می شود. حضور ایران در 
این رویداد می تواند بســیار تاثیر گذار باشــد و سنگ 
بنای تدوین و ارائه راهبردهــای تازه ای در عرصه علم 
و فناوری شود. همچنین بر بستر ســازمان همکاری 
شانگهای، ساز و کارهای همکاری های دانشگاهی نیز 
تعریف شده است و می توانیم این همکاری های علمی 

را بین دانشگاه و مراکز علمی کشورها گسترش دهیم.
میرآبادی نیــز در این دیدار با اشــاره به ظرفیت های 
موجود در گســترش تعامل هــای فناورانــه ایران با 
کشــورهای عضو این ســازمان عنوان کرد: معاونت 

علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
مصمم است تا با استفاده از ظرفیت و توانمندی فناورانه  
شــرکت های دانش بنیــان، فصل جدیــدی از روابط 
مشــترک را با بخش های متناظر در کشورهای عضو 
سازمان شانگهای شکل دهد. این توانمندی در ایران 
وجود دارد اما ضروری است که سازوکارهای مشخصی 
برای تسهیل و تســریع این همکاری فناورانه تعریف 

شود.
رییس مرکز تعاملات بین المللــی علم و فناوری یکی 
از شاخص های دانش و فناوری را اثرگذاری این حوزه 
بر مردم و جوامع دانســت و گفت: همکاری کشورها 
در حوزه فنــاوری، نیازمنــد ایجاد زیرســاخت ها و 
ســازوکارهای ویژه ای است تا شــکل گیری تعاملات 
را ســرعت بخشــیده و تســهیل کند. ایجاد چنین 
پلتفرم هایی می تواند یکــی از مهمترین فعالیت های 
مشترک در ســازمان همکاری های شــانگهای باشد. 
آمادگی داریم تا همکاری مشترک و هم افزایی با سایر 
کشورها را در زمینه علم و فناوری بر محور این پلتفرم ها 

توسعه دهیم.
وی با بیان این که توســعه همکاری مبتنی بر ظرفیت 
شــرکت های دانش بنیان و در قالب کنسرسیوم های 
دانش بنیان از اولویت اصلی همکاری ها اســت، عنوان 
کرد: یکی از اقداماتی که جمهوری اســلامی با جدیت 
دنبــال می کند تقویــت زمینه شــکوفایی اقتصادی 
دانش بنیان اســت، چراکه بر مبنای اسناد بالادستی 
و راهبردهای ایران، اقتصاد دانش بنیان محرک توسعه 
فناوری و پیشرفت پایدار قرار دارد. با هم افزایی فناوری 

محور را با اعضای ســازمان همکاری های شــانگهای، 
فرصتی برای تبــادل توانمندی ها و تجــارب و ایجاد 
بستری برای توسعه محصولات نوآورانه می دانیم. ایجاد 
کنسرسیوم و شــبکه ارتباطی بین شرکت های دانش 

بنیان در این زمینه می تواند راهگشا باشد.
رییس مرکــز تعامــلات بین المللی علــم و فناوری، 
ادامه داد: پروژه هایی ماننــد خودروهای برقی، قطار و 
هواپیما و خودروی برقی و هیبرید و فعالیت های بزرگ 
این چنینی، از جمله طرح های بزرگ و آینده نگرانه ای 
به شــمار می رود که می تواند در این قالب همکاری، 

توسعه یابد.
میرآبادی، تعریف و تدوین اســتانداردهای مشترک 
تجاری بین کشــورهای عضو را از دیگر پیشــنهادات 
توسعه همکاری های علمی و فناوری و رونق تولیدات 
دانش بنیان دانســت و افزود: تعریف اســتانداردهای 
مشترک، باعث تسهیل تبادلات تجاری بین کشورهای 
عضو می شود. وی افزود: همچنین تعریف بورسیه های 
فناورانه مشترک بین کشورهای عضو، می تواند تبادل 

فناوری و علمی را بین کشورهای عضو افزایش دهد.
رییس مرکز تعامــلات بین المللی علــم و فناوری، از 
ضرورت تعریف صندوق سرمایه گذاری و تامین مالی 
مشــترک پروژه های فناورانه با تعیین سهم مشخص 
هریک از کشورهای عضو به عنوان یکی دیگر از اقدامات 
تســهیل کننده همکاری های میان کشــورهای عضو 
سازمان همکاری های شــانگهای یاد کرد و افزود: این 
اقدام می تواند به رشد قابل توجه پروژه های فناورانه و 

نتیجه بخشی این طرح ها منجر شود.

تفاهم نامه ســه جانبه تأسیس صندوق ســرمایه گذاری 
خصوصی مشترک )PE( توسط معاونت علمی و فناوری، 
بیمه مرکزی ایران و صندوق نوآوری و شکوفایی منعقد 
شد. در شهریورماه سال جاری، موافقت نامه بیمه مرکزی 
و معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری منعقد شد تأسیس صندوق مشترک، بخشی از 

اقدامات اجرایی شدن این موافقت نامه است.
این صندوق در راســتای تحقق اقتصاد دانش بنیان و به 
منظور ایجاد همکاری مشــترک در گســترش فرهنگ 
ســرمایه گذاری و تأمین مالی کارآفرینی برای توســعه 
سرمایه های انســانی، ترویج کارآفرینی و بهبود ظهور و 
بروز کسب وکارهای موفق و همچنین اجرایی سازی ماده 
7 آئین نامه حمایت از تولید دانش بنیان و اشتغال آفرین 
حوزه سلامت با هدف ســرمایه گذاری به منظور کاهش 
هزینه تمام شــده محصــولات نظام ســلامت و کاهش 
وابستگی به واردات محصولات سلامت محور و موافقت نامه 
پیشین معاونت علمی و فناوری و بیمه مرکزی جمهوری 

اسلامی ایران، تأسیس می شود. تفاهم نامه تأسیس این 
صندوق مشترک توسط مصطفی قانعی، دبیر ستاد توسعه 
زیســت فناوری، علی وحدت، رئیس صندوق نوآوری و 
شــکوفایی و مجید بهزادپور، رئیس بیمه مرکزی ایران با 

سرمایه اولیه 8۰۰ میلیارد تومان امضا شد.
مصطفی قانعی، دبیر ستاد توســعه زیست فناوری با ابراز 
خرسندی از تفاهم نامه تأسیس صندوق مشترک اظهار 
داشت: محصولات زیستی دیگری نیز در برنامه هست که با 
تأسیس صندوق تولید آن ها طبق اولویت های مشخص شده 
دنبال خواهد شد. این تفاهم نامه باعث ایجاد یک پشتوانه 
سرمایه ای و مدیریت خوب برای تولید این محصولات و 

بی نیاز کردن کشور از نیاز به واردات آن هاست. 
وی با اشاره به جایگاه مهم محصولات زیستی در اقتصاد 
کشور خاطرنشان کرد: حوزه اقتصاد زیستی به عنوان یک 
حوزه پیشران در سطح جهان و کشور، به تحقق اقتصادی 
با بالاترین ســطح دانش و فناوری کمک خواهد کرد. در 
حوزه اقتصاد زیستی، اقتصاد سلامت بیشترین نقش را ایفا 

می کند و در این حوزه، به کمک دانشمندان و فناوران بنام 
کشور توانستیم در تولید محصولات زیستی حوزه سلامت 

در رتبه چهارم آسیا قرار بگیریم.
قانعی یکی از مهم ترین بخش های تفاهم نامه سرمایه گذاری 
روی طرح تولید داروهای مشتق شــده از پلاسما دانست 
و افزود: از لحاظ امنیت مردم ایران و قطع وابســتگی به 
کشورهای دیگر، لازم است که از تولید داخلی محصولات 
زیستی که بیشترین ارزبری را از کشور دارند، حمایت شود. 
محصولات دارویی مشتق از پلاسما و انسولین بیشترین 
حجم واردات را به ارزش حداقل ۲۰۰ میلیون دلار در سال 
به خود اختصاص می دهند. یکی از مفاد این تفاهم نامه این 
است که تا ۲ یا 3 سال آینده،  از واردات محصولات دارویی 

پلاسمایی بی نیاز خواهیم شد. 
او تشریح کرد: در حدود ۲۰ تا 3۰ قبل، پلاسمای ایرانی به 
آلمان فرستاده می شد و محصولات دارویی مشتق شده از 
آن به ایران فروخته می شد. این فرایند باعث شد دانش فنی 
مربوط به جداسازی محصولات پلاسمایی در ایران شکل 

بگیرد و محصولات ایرانی وارد بازار شــود؛ اما برای پاسخ 
به نیاز کشور، لازم است از تولید این محصولات حمایت 
بیشتری انجام گیرد. از طرفی کشورهای همسایه ایران، 
فاقد این فناوری بوده و بازار خوبی برای این محصولات در 

این کشورها وجود دارد.

همکاری مشترک و دوطرفه دانش بنیان ها و صنعت بیمه
علی وحدت، رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی با تأکید بر 
همکاری دوطرفه دانش بنیان ها و صنعت بیمه اظهار کرد: 
نفوذ و ورود فناوری به صنعت بیمه و استفاده از ابزارهای 
فناورانه در اداره خدمات بیمــه ای و همچنین ابزارهای 
بیمه ای برای حوزه دانش بنیان و خدمات و پوشش های 

مربوط به شرکت های دانش بنیان است.
وی افزود: حرکت به سمت سرمایه گذاری روی طرح ها، 
مشکلات و ملزوماتی دارد و استفاده از ابزارهای واسطه ای 
در این زمینه منجر به شــفافیت و تسهیل گری فرایندها 

خواهد شد.

صندوق سرمایه گذاری و تامین مالی مشترک پروژه های فناورانه تشکیل می شود 

بهره مندی سازمان شانگهای از زیست بوم فناوری ایران

بزرگترین صندوق خصوصی سرمایه گذاری مشترک برای دانش بنیان ها تأسیس شد

صرفه جویی ارزی 200 میلیون دلاری در تولید داروهای پلاسمایی
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سبکزندگي

آمادگــي وزيــر كشــور بــراي ارائه 
مســتندات خود به مجلس و سازمان 
بازرســي، افزايش انتقــال بيماري از 
 طريق رابطه جنسي معتادان، تجارت

 ۲۰ ميلياردي هر روز خرده فروشان و... 
از مهم ترين مطالب نشست قائم مقام دبيركل ستاد مبارزه با مواد 
مخدر بود. عليرضا جزيني با اشاره به اقدامات انجام شده در حوزه 
مبارزه با مواد مخدر از كشف 555 تن انواع مواد مخدر در سال 93 
خبر داد و اظهار داشت: از ميان مواد مخدر كشف شده، 78 درصد 
ترياك، 14 درصد حشيش، 5 درصد هروئين و مورفين، يك درصد 
شيشه و ۲ درصد ساير مواد مخدر بود و كشفيات به دست آمده در 

سال 93 نسبت به سال قبل آن تفاوتي نداشت. 

 برخورد با 150 سايت آموزش ساخت مواد مخدر
جزيني در ادامه درباره فعاليت برخي سايـت های اينترنتي در موضوع 
آموزش ساخت انواع مواد مخدر نيز گفت: در سال 93، 15۰ پروفايل 
اينترنتي شناسايي شد كه گردانندگان اين صفحات به دنبال آموزش 
و انتشار تصاوير مواد مخدر در فضاي مجازي بودند و در ادامه توسط 

ماموران پليس فتا با آنها  برخورد شد. 

  افزايش 33 درصدي مرگ ومير زنان معتاد
جزيني از اجرايي شــدن بيمه درمان پايه براي همه معتادان 
خبر داد و اين بيمه را شامل همه مراكز سرپايي و اقامتي درمان 
با اولويت كودكان، زنان و معتادان پرخطر دانســت و درباره 
مرگ ومير معتادان بر اثر سوءمصرف مواد مخدر گفت: در سال 
93، ۲ هزار و 468 معتاد مرد و ۲79 معتاد زن بر اثر سوءمصرف 
مواد مخدر جان خود را از دست داده اند كه به ترتيب با 3 درصد 

كاهش و 33 درصد افزايش در اين حوزه روبه رو هستيم. 
قائم مقام دبيركل ستاد مبارزه با مواد مخدر همچنين از تهيه 
978 واحد مسكوني براي بهبوديافتگان نيز خبر داد و گفت: 
سال گذشته 343 واحد به افراد بهبوديافته واگذار شده است. 

  دادوستد مواد مخدر در كشور
به گزارش تسنيم، قائم مقام دبيركل ستاد مبارزه با مواد مخدر 
در ادامه از تقاضاي اين ســتاد براي اصلاح قانون پول شــويي 
مصوب ســال 86 نيز خبر داد و گفت: بايد توجه داشــت كه 

دادوستد روزانه ۲۰ ميليارد توماني خرده فروشان مواد مخدر 
در كشور ما را ملزم مي كند تا بندها و مواردي از قانون پول شويي 
كشور را اصلاح كنيم. اين درحاليست كه تجارت سالانه مواد 
مخدر در روسيه 18 ميليارد دلار، در اروپا 13 ميليارد دلار، در 
چين 7/3 ميليارد دلار و در آمريكا 8 ميليارد دلار تخمين زده 

مي شود.  وي در پاسخ به سوالي درباره آمار اعتياد و مصرف مواد 
مخدر در ميان دانشجويان و دانش آموزان، از مصرف ۲/6 درصد 
دانشجويان كشور و همچنين يك درصدي دانش آموزان خبر 
داد و با انتقاد از سياست هاي پيشگيرانه در حوزه دانش آموزي 
افزود: طبق برآوردهاي انجام شــده ۲/6 درصد دانشــجويان 

كشور، مواد مخدر مصرف مي كنند و از اين ميان 1/6  درصد آنها 
مبادرت به مصرف شيشه دارند. وی درباره سخنان وزير كشور 
درباره ورود پول هاي كثيف به عرصه سياســت و درخواست 
مجلس شوراي اسلامي و سازمان بازرسي كل كشور از رحماني 
فضلي براي ارائه مستندات اين ادعا، گفت: وزير كشور از مجلس 

شوراي اسلامي درخواست زماني براي ارائه مستندات خود به 
نمايندگان به صورت غيرعلني كرده است و علاوه بر آن نيز هر 
سازمان مرتبط نيز خواستار مســتندات اين ادعا باشد، ستاد 
مبارزه با مواد مخــدر آمادگي ارائه اين مســتندات به صورت 

كتبي و شفاهي را دارد. 

آمادگي وزير كشور براي ارائه مستندات ورود پول هاي كثيف به سياست 

خردهفروشیروزانه۲۰ميليارديموادمخدر

بررسي ها نشان مي دهد در شــرايطي كه درآمد يك 
كارمند يــا كارگر ايرانــي يك پنجــم درآمد همتاي 
غربي اش هم نيست، پزشكان متخصص ايراني چندين 
برابر همتايان خودشــان در كشــورهاي غربي درآمد 
دارند. در چندماه گذشــته گزارش ها و مصاحبه هايي 
منتشر شد كه درآمد پزشــكان متخصص ايراني را با همكاران شان در ايالات 
متحده و اروپا مقايسه كرده بود. دكتر مسعود پزشكيان، وزير اسبق بهداشت 
و عضو كميســيون بهداشــت و درمان مجلس از درآمد 7 برابري متخصصان 
ايراني در مقايسه با پزشكان آمريكايي )نسبت به درآمد سرانه( سخن گفته و 
دكتر حسن طريقت منفرد كه او هم سابقه فعاليت در وزارت بهداشت را دارد، 
عنوان كرده است كه درآمد يك ســاعت كار در بخش خصوصي ايران برابر با 
۲۰۰ ساعت كار پزشكان فوق تخصصي آلمان است. اما اين اظهارات با واكنش 
وزير بهداشت، دولت يازدهم مواجه شد. در همين ارتباط دكتر عليرضا زالي، 
رئيس كل سازمان نظام پزشكي ايران گفته اســت كه »درآمد بالاي پزشكي 

سرابي بيش نيست«. 

 65 ميليون تومان درآمد ماهانه يك جراح آمريكايي
مطلع شدن از درآمد پزشكان غربي اصلا كار دشواري نيست. چراكه سازمان هاي 
مسئول در اين كشورها درآمد ســالانه پزشكان در رشــته هاي مختلف را براي 
اطلاع عموم اعلام مي كنند. نسبت درآمد پزشــكان نسبت به ساير اقشار جامعه 
در كشورهايي با اقتصاد سوسياليستي نظير آلمان و سوئد در مقايسه با كشورهاي 
سرمايه داري نظير آمريكا معمولا كمتر است. براساس گزارش اداره كار ايالات متحده 
كه در ۲5 مارس ۲۰15 )5 فرودين 1394( منتشر شد، متوسط درآمد سالانه يك 
جراح در ايالات متحده ۲4۰ هزار و 4۰۰ دلار اســت كه معادل حدود 65 ميليون 
تومان درآمد ماهانه مي شود. در همين گزارش درآمد سالانه يك متخصص داخلي 
19۰ هزار و 53۰ دلار گزارش شــده كه معادل حــدود 51 ميليون تومان ماهانه 
مي شود. حقوق متوسط براي تمامي مشاغل در ايالات متحده 47 هزار و ۲3۰ دلار 

در سال است كه معادل درآمد ماهانه حدود 13 ميليون تومان مي شود. 

 درآمد ماهانه 30 ميليوني پزشكان انگليسي و درآمد 11 ميليوني 
مردم

براســاس گزارش اداره ســلامت عمومي بريتانيا در اكتبــر ۲۰14 )مهرماه 
1393( درآمد متوسط پزشكان در انگلستان در 1۲ ماه قبل از گزارش حدود 
74  هزارپوند در ســال بوده كه معادل ماهانه 3۰ ميليون تومان است. درآمد 
سالانه پرستاران و گروه مامايي در انگلستان ســالانه حدود 31 هزار پوند در 
سال ۲۰14 بوده است كه معادل ماهانه 5 ميليون و 1۲۰ هزار ميليون تومان 
 مي شود. در همين حال ميانگين درآمد سالانه تمامي مشاغل در بريتانيا حدود

 ۲7 هزار پوند معادل 11 ميليون تومان است. 

  درآمد پزشكان در اروپا
براساس آخرين گزارش فدراسيون پزشكان اروپا در سال ۲۰14 حداكثر درآمد 
پزشكان شاغل در بيمارستان هاي فرانسه بين 45۰۰ تا 79۰۰ يورو )1۲ تا ۲5 
ميليون تومان(، در ايتاليا بين 45۰۰ تــا 1۲۰۰۰ )1۲ تا 4۲ ميليون تومان(، 
در دانمارك بين 83۰۰ تا 133۰۰ )۲9 تا 46 ميليون تومان( و در اسپانيا بين 
۲4۰۰ تا 43۰۰ يورو )8/5 تا 15 ميليون تومان( است. همچنين متوسط درآمد 
سالانه دستياران پزشــكي در آمريكا 553۰۰ دلار )حدود 15 ميليون تومان 

ماهانه( است. در آلمان متوسط درآمد دستياران رشته پزشكي براساس سال 
تحصيلي وي بين 4۰ تا 54 هزار يورو در سال است كه معادل ماهانه 5 ميليون و 
11۰ هزار تا 5 ميليون و 15۰ هزار تومان مي شود. البته لازم به ذكر است كه از 
درآمدهاي ذكر شده، براساس شرايط كاري، خانوادگي و طبقه مالياتي حدود 
15 تا 4۰ درصد ماليات كم مي شــود. همچنين با وجود نزديك بودن درآمد 
پزشكان به درآمد ساير افراد شاغل در سيستم بهداشتي- درماني و همچنين 
متوسط درآمد ساير مشــاغل در سال هاي گذشــته اعتراضاتي نسبت به اين 
اختلاف در رسانه هاي مختلف اين كشورها منتشر شده است. اعتراض نسبت به 
اين تبعيض ها منجر به وضع قوانيني شده تا سقف درآمد پزشكان كاهش يابد. 

  درآمد پزشكان متخصص ايراني چقدر است؟
بر خلاف كشــورهاي اروپايي و آمريكا، هيچ آمار رســمي از درآمد متوسط و 
همچنين حداقل و حداكثر درآمد پزشــكان متخصص در كشورمان از مراجع 
رسمي نظير وزارت بهداشت، سازمان نظام پزشــكي، وزارت كار يا اداره آمار 
وجود ندارد. گرچه براي پاسخ صريح و روشن به اين سوال كه درآمد متخصصان 
ايراني نسبت به پزشكان ساير كشورها در چه سطحي است نياز به شفاف سازي 
در اين زمينه وجود دارد ولي ســعي كرديم تا با استفاده از شواهد نسبتا متقن 
موجود، ميزان درآمــد متخصصان ايراني را تخمين بزنيــم. اما ارقام متفاوتي 
از سوي دســت اندركاران و صاحب نظران درباره كارانه پزشكان متخصص در 
بيمارستان هاي مختلف گزارش شده اســت. در نامه اي كه 6 تن از نمايندگان 
اقتصاددان مجلس درباره تعرفه پزشــكان به رئيس جمهوري  نوشتند، ضمن 

اعتراض به تبعيض درآمد پزشكان  نسبت به ساير اقشار كادر درماني ذكر شده 
اســت: »دريافتي معاون درمان وزير محترم بهداشت كه متخصص قلب است 
از بيمارستان امام حسين)ع( در تابستان 1391 ماهانه بين 61 تا 83 ميليون 
تومان بوده است. همچنين در خبري كه يكي از خبرگزاري ها در فروردين 1394 
گزارش كرد، حسن غفوري فرد، وزير و نماينده سابق مجلس اذعان داشته كه 
»مدير يكي از بيمارستان ها خودش به من گفت كه من فقط 45 ميليون تومان 
كارانه مي گيرم«. دكتر ايرج خسرونيا، رئيس جامعه پزشكان متخصص داخلي 
ايران نيز بيشترين كارانه ها را مربوط به جراحان قلب و مغز و اعصاب دانست كه 
مي تواند ماهانه تا 7۰ ميليون تومان هم برسد. در مقابل اين رقم ها، معاون درمان 
وزارت بهداشت در خردادماه 1393 اعلام كرد كه استادان دانشگاه كه مطب 

ندارند و در بخش دولتي كار مي كنند كارانه زير1۰ ميليون تومان مي گيرند. 

 عدالت در سلامت بدون شفاف شدن درآمد پزشكان محقق نمی 
شود

با وجود اينكه دريافت زيرميزي توسط برخي از پزشكان متخصص سال هاست 
رواج دارد اما هيچ وقت آمار دقيق از ميزان اين دريافت ها گزارش نشده است. 
اين درحالي بود كه دكتر سيدحسن هاشــمي، وزير بهداشت زيرميزي را در 
فروردين 1393 حدود 7 تا 1۰ هزار ميليارد تومان اعلام كرد )مبلغي حدود سه 
برابر ميزان اختلاس معروف 3۰۰۰ ميلياردي( . با تكيه بر تخمين ايرج نديمي، 
نماينده مردم لاهيجان و ســياهكل در مجلس مبني بر وجود يك گروه 3 هزار 
نفري ماليات گريز در بين پزشكان، اگر اين رقم را كه چيزي حدود ۲/5 ميليارد 

يورو و 3 ميليارد دلار است بين اين تعداد پزشك تقسيم كنيم به درآمد ماهانه 
بين 194 تــا ۲78 ميليون تومان فقط از طريق دريافت زيرميزي مي رســيم. 
بالطبع هرچه تعداد پزشكان زيرميزي بگير بيشتر باشد اين ارقام كمتر مي شود. 
همچنين دكتر ايرج خســرونيا در مصاحبه اي، بيشــترين درآمد را متعلق به 
جراحان مغز و اعصاب دانست كه بين ۲۰۰ تا 3۰۰ ميليون تومان در ماه است. 
ايرج نديمي، نماينده مجلس به وجود دســت كم 3۰۰ پزشك با درآمد ماهانه 

يك ميليارد تومان اشاره كرد. 
در تمامي كشورهاي پيشرفته دنيا، درآمد پزشكان جزئي از بودجه كلي سلامت 
كشور محسوب مي شود و به اين خاطر است كه بايد هر ساله با شفافيت اعلام 
شود. درحال حاضر پاشنه آشــيل طرح تحول نظام سلامت در كشور، افزايش 
نامتقارن تعرفه هاي پزشــكي اســت. در شرايطي كه اساســا درآمد پزشكان 
نامشخص است، چگونه مي توان به دنبال عدالت در ســلامت بود بدون آنكه 
درآمد بخش هاي مختلف سيستم بهداشــتي- درماني قبل از انجام اصلاحات 
مشخص شــده باشــد؟ به گزارش مهر، مهم ترين قدم مي تواند شفاف سازي 
درآمد تمامي گروه هاي شاغل در سيستم بهداشتي- درماني از جمله پزشكان 
متخصص باشد، كاري كه به گفته حسن طريقت منفرد، وزير سابق بهداشت، 
سازمان نظام پزشكي مايل به انجام آن نيست. اكنون اين سوال مطرح است در 
شرايطي كه درآمد يك كارمند يا كارگر ايراني به طور متوسط حتي يك پنجم 
درآمد همتاي آمريكايي و اروپايي خودش نيســت، چطور درآمد يك پزشك 
متخصص ايراني بين 5 تا 1۰ برابر همتاي اروپايي و آمريكايي اوست؟  مسئول 

اين شكاف بزرگ درآمدي كيست؟

درآمد پزشكان متخصص ايراني چند برابر خارجي هاست 

3۰۰پزشکبادرآمدميليارديدرايران
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کشاورزي

عضو شوراي ملي زيتون با بيان اينكه 
بين ۵ تا ۷ هزار تــن روغن زيتون به 
شكل قاچاق وارد كشور مي شود، سه 
روش تشخيص روغن زيتون باكيفيت 
را تشــريح كرد. نادر جلالــت درباره 
بي كيفيت بــودن روغن  زيتون هاي وارداتي به كشــور اظهار 
داشت: اگر واردات روغن  زيتون  از مبادي غيرقانوني و به صورت 
قاچاق انجام شده باشــد چون هيچ گونه نظارتي بر روي آنها 

انجام نمي گيرد، كيفيت مطلوبي ندارند. 

  قاچاق روغن زيتون با واردات رسمي برابر است
وي افزود: درحال حاضر با توجه به مصرف سرانه روغن زيتون 
در كشــور كه حدود ۲۰۰ گرم اســت و همچنين با توجه به 
جمعيت ۷۵ ميليون نفري كشور، نياز ما به روغن زيتون حدود 
۱۵ هزار تن اســت. جلالت با بيان اينكه ميزان توليد داخلي 
روغن زيتون بســته به ســال آور يا ناآور بين ۲ تا ۵ هزار تن 
است، گفت: حدود ۵ هزار تن روغن نيز براساس آمار گمرك 
به صورت رسمي وارد كشور مي شود و بنابراين بين ۵ تا ۷ هزار 

تن نيز به شكل قاچاق وارد ايران مي شود. 

  تعرفه 28 درصدي عامل قاچاق روغن زيتون
وي با اشــاره به اينكه روغن هــاي وارداتي قاچــاق روغن هاي 
استانداردي نيستند، اظهار داشت: اينها روغن هاي پوميس )روغن 
تفاله زيتون( هستند، يعني روغن هايي كه از تفاله زيتون گرفته 
مي شوند. عضو شوراي ملي زيتون افزود: روغن  زيتون هاي قاچاق 
از جنوب كشور، بانه، سردشت و مرزهاي عراق و تركيه وارد كشور 
مي شوند كه علت اين امر نيز تعرفه بالاي واردات روغن زيتون است 
چراكه هم اكنون تعرفه واردات روغن زيتون به صورت فله چيزي 
حدود ۲۸ درصد است و ما به دنبال اين بوديم كه عدد مذكور را به 
۴ درصد كاهش دهيم موافقتي هم در اين زمينه شده كه ممكن 

است در آينده اي نزديك اعلام شود اما فعلا خبري نيست. 

  ايران در قعر رتبه بندي جهاني مصرف روغن زيتون
جلالت با بيان اينكه متوسط مصرف سرانه جهاني روغن زيتون 
۵۰۰ گرم است، اضافه كرد: سرانه مصرف روغن زيتون در سوريه 
۲۷ كيلوگرم، يونان ۲۴ كيلوگرم و در اسپانيا ۱۸ كيلوگرم است، 
ضمن اينكه ايران با مصرف ســرانه ۲۰۰ گرم در قعر رتبه بندي 

بين المللي قرار دارد. وي با اشاره به اينكه بيشتر مردم فكر مي كنند 
روغن زيتون براي سرخ كردن و طبخ مواد غذايي مناسب نيست، 
تصريح كرد: اين مساله نياز به فرهنگ سازي دارد و روغن زيتون 

بهترين روغن براي سرخ كردن است. 

  تشخيص روغن زيتون اصل از تقلبي
عضو شــوراي ملي زيتون دربــاره روش تشــخيص روغن زيتون 

اصل از نوع تقلبي آن اظهار داشــت: روش تشخيص روغن زيتون 
خالص فرابكر براســاس استانداردهاي شــوراي بين المللي روغن 
زيتون )IOC( به شــرح زير اســت: نخســت آنكه رنگ آن بايد 
زرد تا زرد مايل به ســبز باشــد، دوم اينكه بوي ميوه ازجمله بوي 
ســيب، گوجه فرنگي، ميوه زيتون يا علف تازه بدهــد كه البته در 
 اين دو روش امكان تقلــب با افزودن اســانس هاي مختلف وجود

 دارد. 

  تست چشايي؛ بهترين راه تشخيص اصالت روغن 
زيتون

به گزارش مهــر، جلالت ادامــه داد: روش ســوم مهم ترين 
روش تشــخيص بــوده، تاكنون كســي نتوانســته در اين 
زمينه تقلب كند و به تســت چشــايي مربوط اســت. بدين 
صورت كه شــما يك قاشــق غذاخوري روغن زيتــون را در 
دهان خود مي ريزيــد، آن را در داخل دهــان مي چرخانيد 

و با استشــمام هوا آن را پاييــن مي بريد، بايــد پس از چند 
 ثانيــه در انتهــاي گلــو تلخــي و تنــدي حس شــود كه 
گلــو را مي ســوزاند و گاهي ممكن اســت از شــدت تندي 
فرد به ســرفه بيفتد. درســت پس از يك دقيقــه مزه تلخي 
و تندي از بين مي رود و خوشــمزه مي شــود ضمــن اينكه 
 فرد با خــوردن اين روغــن در دهان خود احســاس چربي

 نمي كند.

عضو شوراي ملي زيتون با انتقاد از تعرفه بالای واردات عنوان كرد

ورود ۷ هزار تن روغن زيتون قاچاق 

 معاون وزير جهاد كشاورزي از كاهش
۵۰ درصدي وابستگي به واردات گندم 
خبر داد و گفت: تــراز بازرگاني بخش 
كشاورزي در سال گذشــته با كاهش 
3۲ درصدي به حدود منفي ۵/۵ ميليارد 
دلار رسيد. عبدالمهدي بخشنده اظهار كرد: تاكنون ۸۲6 ميليون 
دلار براي مهار آب هاي مرزي اختصاص يافته كه پس از تبديل به 
ريال، حدود هزار ميليارد تومان براي تكميل پروژه هاي سدسازي 
و اجراي شبكه هاي اصلي آبياري در اختيار وزارت جهاد كشاورزي 
قرار گرفته است. به گفته وي ۱۷۰ هزار هكتار از اراضي كشاورزي 

در سال گذشته تحت پوشش آبياري نوين قرار گرفته اند.
 

 آبياري هــاي نوين براي 200 هــزار هكتار اراضي 
كشاورزي

 بخشــنده اظهــار كــرد: امســال نيــز بــا تاميــن منابع 
۲۰۰ هزار هكتار ديگر از اراضي كشــاورزي تحت پوشــش 
آبياري شبكه هاي نوين قرار خواهند گرفت. معاون وزير جهاد 
كشاورزي يكي از راهبردهاي وزارت جهاد كشاورزي در برنامه 
ششم را توسعه صنايع تبديلي و پرهيز از خام فروشي عنوان 
كرد و گفت: تاكنون ۲۰ درصد از منابع اختصاص يافته به بخش 
كشاورزي از محل صندوق توســعه ملي براي توسعه كشت 

گلخانه اي اختصاص يافته است. 

 افزايش ارزش صادرات بخش كشاورزي
بخشنده گفت: تراز بازرگاني بخش كشاورزي كه در سال ۱39۲ 
منفي ۸ ميليارد دلار بود، در سال گذشته به حدود ۵/۵ ميليارد 
دلار كاهش يافت كه نشــان مي دهد ارزش واردات محصولات 
كشــاورزي كاهش و ارزش صادرات اين محصولات افزايش يافته 
است. وي افزود: در سال گذشته حدود ۱۲ ميليارد دلار واردات صورت 
گرفت كه نســبت به واردات ۱3/۲ ميليارد دلاري در سال ۱39۲ 

كاهش 9 درصدي دارد. 
  صادرات 6/6 ميليارد دلاري محصولات كشاورزي

معاون وزير جهاد كشــاورزي گفت: در سال گذشته حدود 6/6 
ميليارد دلار محصولات كشاورزي صادر شده كه نسبت به سال 
ماقبلش ۲۷ درصد افزايــش دارد. معاون برنامه ريزي اقتصادي 
وزير جهاد كشاورزي گفت: براساس برآوردهاي صورت گرفته 
درسال جاري حدود ۱۱ ميليون تن گندم توليد خواهد شد كه 
پيش بيني مي شود از اين ميزان ۸ ميليون تن توليد كشاورزان 

به دولت فروخته شود. 

 نياز كشور به واردات 2/5 ميليون تن گندم
بخشــنده ادامه داد: با توجه به نياز مصرفي حدود 9 ميليون 
تني كشور به گندم، در سال جاري به حدود ۱/۵ تا ۲/۵ ميليون 
تن به واردات گندم نياز داريم كه در اين صورت مي توان گفت 
ميزان واردات و وابستگي كشور به اين محصول به حدود ۵۰ 
درصد كاهش يافته است. وي تصريح كرد: با توجه به تاكيدات 
دولت مبني بــر كافي بودن ذخاير اســتراتژيك به ويژه گندم 

درحال حاضر ذخاير كشور براي هفت ماه آينده امسال كفايت 
مي كند و در واقع كشور سال 93 را با اين ذخاير به اتمام رساند 

و به سال جديد وارد شد. 

 8 ميليــارد دلار براي احياي دشــت هاي ايلام و 
خوزستان

معاون برنامه ريزي اقتصادي وزير جهاد كشاورزي درباره طرح 
۸ ميليارد دلاري احياي دشت هاي ۵۵۰ هزار هكتاري ايلام 
و خوزستان يا همان طرح مقام معظم رهبري، اظهار كرد: در 
اين طرح اعتبار ۸ ميليارد دلاري اختصاص يافته براي چهار 
سال پيش بيني شــده اســت كه حدود ۵ ميليارد دلار آن به 
وزارت نيرو به عنوان متولي شبكه هاي اصلي آبياري و زهكشي 

و ساماندهي سدهاي كشور اختصاص مي يابد و مابقي آن در 
اختيار وزارت جهاد كشاورزي قرار مي گيرد. 

 تامين اعتبار از طريق واردات كالاهاي اساسي مورد 
نياز كشاورزي

بخشــنده با بيان اينكــه هزينه كرد اعتبــار تخصيص يافته 
به گونه اي اســت كه ارز مــورد نظر از طريــق واردات كالاها 
و محصولات اساســي مورد نيــاز بخش كشــاورزي به ريال 
تبديل و در ايــن طرح هزينه مي شــود، افــزود: در مهرماه 
ســال گذشــته شــيوه نامه چگونگي تبديل دلار پيش بيني 
شــده براي اين طرح بــه ريــال و هزينه در طــرح احياي 
دشــت هاي ايلام و خوزســتان به وزارت جهاد كشــاورزي 

ابلاغ شــد و وزارت جهاد كشــاورزي تا تاريخ بيســت و دوم 
فروردين ماه امســال توانســت ۸۲6 ميليــون دلار اعتبار از 
 اين طريق جــذب و در طرح مقــام معظم رهبــري هزينه 

كند. 

 نظارت وزارت كشاورزي براي جلوگيري از رانت
وي ادامــه داد: در اين طــرح برخي منتقــدان معتقدند كه 
رانت براي برخي از شــركت هاي دولتي زيرنظر وزارت جهاد 
كشاورزي به وجود آمده است اما شركت هاي دولتي از جمله 
شــركت بازرگاني دولتي ايران، شركت پشــتيباني امور دام، 
شركت  نهاده هاي دامي، شركت خدمات حمايتي كشاورزي 
و شــركت تحقيقات آب و انرژي كه براي واردات محصولات 

كشــاورزي به تامين اعتبار اين طرح از طريــق تبديل ارز به 
پول ملي انتخاب شــده اند به اين دليل است كه وزارت جهاد 
كشاورزي مي تواند به صورت كامل بر آنها نظارت كند و بدون 
هيچ دخل و تصرفي اعتبار مورد نياز مصوب را در اجراي طرح 
هزينه كند. معاون برنامه ريزي اقتصادي وزير جهاد كشاورزي 
عنوان كرد: البته دو شركتي كه مورد انتقاد برخي كارشناسان 
قرار گرفته بودند به عنــوان مثال در واردات ذرت تنها ســه 
درصد از سهم بازار وارداتي را به خود اختصاص دادند كه اين 
 ميزان سهم رانت محسوب نمي شود يا اينكه از مجموع بيش از 
۱۲ ميليون تن نهاده دامي مورد نياز وارداتي به كشور تنها ۱۰ 
درصد آن سهم شركت هاي دولتي بوده و 9۰ درصد آن توسط 

بخش خصوصي به كشور واردمي شود. 

معاون برنامه ريزي اقتصادي وزير جهاد كشاورزي: 

وابستگي به واردات گندم نصف شد
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اصناف

از ابتداي ارديبهشــت فــروش كليه 
محصولات لبني كه قيمت  آن به صورت 
غيرقانوني افزايش و رشد داشته باشد در 
كليه واحدهاي لبنياتي، خواربارفروشي، 
ســوپرماركت ها و فروشــگاه هاي 

زنجيره اي ممنوع مي شود. 
رئيس اتحاديه خواربارفروشان در اين زمينه در گفت وگو با »كسب 
و كار«، گفت: توافقي ميان صنف ما و اتحاديه هاي فروشندگان 
لبنيات و سوپرماركت داران صورت گرفت و براساس آن قرار شد از 
اول ارديبهشت ماه، تمام محصولات لبني براساس قيمت هاي به 

تصويب رسيده به فروش برسد. 
صفر فرهمندجم در ادامه افزود: براساس اين توافق و با توجه به 
برنامه ريزي هاي انجام شده توســط دو اتحاديه مذكور چنانچه 
يكي از كارخانه هاي لبني قيمت محصــولات خود را به صورت 
غيرمجاز افزايش دهند از فروش محصــولات آنها در واحدهاي 

خواربارفروشي جلوگيري خواهد شد. 
وي اظهار داشت: بازرسان اتحاديه ها با سركشي مداوم به واحدهاي 
فروش از قبيل خواربارفروشي ها، سوپرماركت ها و فروشگاه هاي 
زنجيره اي در صورت مشــاهده تخلفات آن را به اتحاديه مذكور 

گزارش كرده و با آن مركز برخورد جدي خواهد شد. 
به گفته صفر فرهمندجم برنامه  اتحاديه بر اين اساس است كه با 
تشديد نظارت بر عملكرد اين مراكز به طور قطع از گران فروشي در 

اين زمينه جلوگيري به عمل  آيد. 
وي افزود: اين طرح را از روز سه شنبه )اول ارديبهشت ماه( آغاز 
خواهيم كرد و بازرسان اتحاديه نيز در رابطه با اجرايي شدن اين 

توافق نظارت هاي لازم را انجام مي دهند. 
فرهمندجم در عين حال بيان كرد: در برخي مواقع شاهد بوديم 
برخي كارخانه هــا در زمان هاي خاص اقدام بــه افزايش قيمت 
برخي محصولات مي كردند و اگرچه برخوردهاي قانوني لازم با 
آنها صورت گرفت ولي درنهايت فقط مصرف كنندگان بودند كه 
متضرر شدند.  رئيس اتحاديه خواربارفروشان يادآور شد: حداقل 
متراژ خواربارفروش 12 متر است و معمولا با واحدهاي لبنياتي يا 
عطاري كه اجناس مشابهي را به فروش مي رسانند موازي كاري 

نيست و كاملا قانوني است. 
وي خاطرنشان كرد: سوپرماركت ها متفاوت از خواربارفروشان 
هستند و به عنوان واحدي مجزا در اتحاديه مربوط به خود فعاليت 

مي كنند. 

نرخحبوباتتاپايانتابستانافزايشنمييابد
رئيس اتحاديه خواربار فروشــان همچنين با اشاره به تثبيت 
قيمت حبوبات در بازار گفت: نرخ اين كالاهاي خوراكي تا پايان 

تابستان هيچ تغييري نمي كند. 
فرهمندجم گفت: قيمت انواع حبوبات در ســال جاري هيچ 
تغييري نكرده اســت و اين وضعيت تا پايان تابستان نيز ادامه 

مي يابد. 
وي افزود: در بازار خواربار به ويژه حبوبات هيچ كمبودي وجود 
ندارد، در عين حال در برخي محصولات بازار با كمبود مشتري 

هم روبه رو هستيم. 

فروشــگاههايبزرگوزنجيرهاي؛مشكلبزرگ
صنفخواربار

صفـر فرهـمـندجـــم همچنين در ادامــه با اشاره به يكي از 
مشكلاتي كه اين صنف با آن روبه روست، اظهار داشت: يكي از 
مشكلات جدي اين صنف كه هم اكنون به طور جدي اعضاي 
اين صنف را در رابطه با خريد و فروش اجناس دچار مشــكل 

كرده است، وجود فروشگاه هاي بزرگ و زنجيره اي است.
 رئيس اتحاديه خواربارفروشان تصريح كرد: با توجه به اينكه 
تشكيل اين فروشگاه هاي بزرگ كه از طريق گروه هاي خاصي 
كــه داراي منابع مالي و پشــتيباني كلان هســتند، صورت 
مي گيرد اين موضوع باعث مي شــود تهيه اجناس و كالاها در 

مقياس و تيراژ بالا و ارائه آن بــه مصرف كنندگان با كمترين 
سود صورت گيرد. 

كاهشدرآمدمنطقيوقانونياعضايتحتپوشش
اين موارد ســبب كاهش فروش واحدهاي صنفي و در نتيجه 
آن، كاهش درآمد منطقي و قانوني اعضاي تحت پوشش شده 
است. همچنين اطمينان مردم از اعضا مورد سوال و بحث قرار 
مي گيرد و اعضاي صنــف نيز مبادرت بــه تعطيلي يا فروش 

واحدهاي صنفي يا تغيير شغل مي كنند. 
رئيس اتحاديه خواربارفروشــان تصريح كرد: ســود حاصل 
ميانگين از فروش اجناس 10 تا 12 درصد است. اين درحالي 

اســت كه به محض بازگشــايي روزانه مغازه توسط كسبه، 5 
درصد هزينه شامل هزينه هاي آب و برق و تلفن و عوارض بر 

دوش مغازه داران است. 
فرهمندجم ادامه داد: وضعيت حال حاضر بازار تعريف چنداني 
ندارد و عرضه بيشــتر از تقاضاســت. شــركت هاي پخش و 
واحدهاي توليدي اجناس زيادي دارند كه در اين حالت مجبور 
به دريافت چك در ازاي فروش اجناس بوده يا اجناس خود را 

به صورت اشانتيون ارائه مي كنند.
 درحال حاضــر نه تنهــا در بــازار خواربــار افزايش قيمت 
 نداشــته ايم بلكــه در بعضي مــوارد قيمت اجنــاس پايين 

هم آمده است. 

 رئيس اتحاديه خواربارفروشان از ممنوعيت فروش محصولات لبني خارج از قيمت مصوب خبر داد

مشکل خواربارفروشان با فروشگاه هاي بزرگ

عضو هيات رئيســه اتاق اصناف ايران 
تاكيد كرد: رفع مشــكلات اقتصادي 
نياز به همدلي و همزباني دارد، تا دولت 
زمينه كسب و كار و افزايش درآمد را 
براي صنوف و تجــار فراهم نكند، آنها 

قادر به پرداخت ماليات موردنظر دولت نخواهند بود. 
محمدعلي صديقي گفت: براي تحقق شــعار ســال و تحقق 
همدلي و همزباني در بدنه اصناف با دولت، قطعا نخستين گام 
مثبتي كه مي توان برداشــت، رســيدن به يك توافق مالياتي 

مناسب است. 
وي با بيان اينكه براي رسيدن به توافق مالياتي بايد دو طرف 
وضعيت يكديگــر را درك كنند و در مذاكره بــا هم از ادبيات 
مناسب استفاده كنند، ادامه داد: با پيشنهاد دادن برخوردهاي 
چكشــي براي دريافت ماليات نمي توان به همدلي و همزباني 

رسيد. 

اصنافپرداخــتمالياتبرايكشــوررامفيد
ميدانند

نماينده تبريــز در اتاق اصناف ايران افــزود: اصناف پرداخت 
ماليات براي كشــور را مفيد مي دانند چون معتقد هســتند 
اقتصاد ايران بايد از تك محصولي بودن و وابســتگي به بلاي 

سياه )نفت( خارج شود. 
صديقي با بيان اينكه اصناف ايران اجازه نمي دهند تا وابستگي 
ايران به نفت تبديل به يك حربه در دســت دشــمنان شود، 
گفت: دولت بايد با قرار دادن تسهيلات در اختيار توليدكننده 
و صنعتگر و كمك به كســب و كار اصناف وابستگي اقتصاد به 
نفت را كاهش دهد، اگر دولت همراهي نكند اصناف به تنهايي 

نمي توانند گره از مشكلات اقتصادي باز كند. 

كشوربايدازخامفروشيدوريكند
وي تصريح كرد: كشور بايد از خام فروشي دوري كند، ما به عنوان 
متوليان اصناف معتقد به پرداخت ماليات هستيم، اما همانطور 
كه رئيس جمهوري تاكيد كردند ســانتريفيوژ بايد بچرخد اما 
زندگي مردم هم بايد بچرخد، مــا هم مي گوييم براي دريافت 
ماليات اول بايد چرخ بازار بچرخد و به ســود برسد تا ماليات 

پرداخته شود. 
عضو هيات رئيسه اتاق اصناف ايران ادامه داد: بنابراين ماليات 
بايد داده شــود اما اول بايد به فكر حفظ اصناف بود، تغييرات 
و تنش هاي سياسي و تاثيرات منفي آن بر اقتصاد، بسياري از 

اصناف را در آستانه ورشكستگي قرار داده است. 
صديقي با بيان اينكه دولت نبايد اصناف شناسنامه دار را براي 
گرفتن ماليات تحت فشــار بگذارد، گفت: همــه بايد ماليات 
بپردازند. ســازمان امورمالياتي به دنبال راهكار براي دريافت 
ماليات از كساني كه فرار مالياتي دارند باشد. وي گفت: اميدواريم 
تلاش شود تا در آستانه يكم تيرماه كه روز بزرگداشت اصناف 

است، خبرهاي خوب به اصناف داده شود. 

جلوگيريازورودكالايلوكسغيرقانوني
مشــاور وزير صنعت نيز در همين زمينه اظهار داشــت: انواع 
ماليات ها، قاچاق و عوارض گمركي، باعث شكست كالاي توليد 
داخل، پايين آمدن اشــتغال و در آخر كاهش درآمد ناخالص 

ملي مي شود. 
ســهيلا جلودار زاده گفت: واردات كالايي هميشه يا به صورت 
قانوني و از مبادي رسمي و از طريق گمركات و مرز ها بوده يا به 

صورت غيرقانوني و بدون مجوز انجام گرفته است. 
وي ادامه داد: البته درباره كالاهايي به ويژه خودروهاي لوكس 

نمي توان گفت اين كالا از طريق مبادي غيرقانوني وارد كشور 
شده زيرا خودرو با مجوز و تعرفه هاي مشخص و قوانين خاص 

خود و اغلب از طريق مناطق آزاد وارد كشور مي شود. 
مشــاور وزير صنعت افزود: در مقابل كالاهاي لوكس ديگري 
غير از خودرو هستند كه از مرزهاي غيرقانوني وارد مي شوند و 
تعرفه اي را نمي پردازند كه اين دست كالا ها نيرويي بازدارنده 
براي تقويت توليدات داخل هستند كه بايد چاره اي براي اين 

كالاها انديشيده شود. 

ضرورتاخذمالياتبرارزشافزودهتنهادرمرحله

مصرف
وي گفت: وزارت صنعت، معدن و تجــارت نيروي مازادي در 
اختيار دارد كه مي تواند با آموزش آنها به عنوان بازرس از ورود 

كالاي لوكس غيرقانوني جلوگيري كند. 
جلودار زاده تصريح كرد: با روحيه اي كــه در برخي از طبقات 
مصرف كننده جامعه وجود دارد نمي تــوان به طور كل از ورود 
اين دست كالا ها جلوگيري كرد اما مي توان حقي براي توليدات 
داخل قائل شــد تا از بازار اختصاصي تري برخوردار شوند زيرا 
كالاي توليد داخل هيچ زمــان نمي تواند با وجود ماليات هاي 
مختلف با كالاي خارجي كه اين ماليات هــا را نداده و قاچاق 

بوده رقابت كند. 
وي افزود: انــواع ماليات ها، قاچاق و عــوارض گمركي، باعث 
شكســت كالاي توليد داخل، پايين آمدن اشــتغال و در آخر 

كاهش درآمد ناخالص ملي مي شود. 
مشاور وزير صنعت، معدن و تجارت در ادامه با اشاره به ماليات 
بر ارزش افزوده نيز گفت: اين ماليات حســاب شــده نيست و 

نيازمند اصلاح است. 
وي خاطرنشان كرد: اينكه از تمامي مراحل توليد ماليات گرفته 
مي شود اشتباه است و تنها بايد در مرحله مصرف اين ماليات 

اخذ شود. 

 عضو هيات رئيسه اتاق اصناف با اشاره به فشارهاي مالياتي:

دولت به فکر اصناف شناسنامه دار باشد
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

راز مديران موفق
در اطراف ما همواره مديران موفقي وجود دارند كه رسيدن به جايگاه آنان آرزوي 
هر كدام از ماست.  وقتي پاي داستان رسيدن به اوج اين آدم هاي موفق مي نشيني، 
جداي از تمام نكات مربوط به مديريت عملكرد و برنامه ريزي دقيق و هدفمند آنها، 

متوجه نكته تازه اي مي شوي،»حجم قابل توجه شكست  در زندگي«. 
داستان به موفقيت رسيدن هر كدام از اين مديران از راه هاي گوناگوني مي گذرد؛ 
اما چند معيار بي كم و كاست از جمله برنامه ريزي، پشتكار، اعتماد به نفس و قدرت 

ريسك در زندگي حرفه اي تك تك آنان تكرار شده است. 
به تازگي در حال صحبت با مدير موفق و تحصيل كرده اي بودم كه داســتان به 
موفقيت رسيدنش را شرح مي داد. نكته جالبي كه در حرف هايش به آن اشاره كرد 

اين بود: »تنها تفاوت من با ديگران اين است كه من بيشتر شكست خورده ام!«
در دنياي حرفه اي ها تعاريف بي شماري از موفقيت و مدير برتر وجود دارد. هانري 
كپ در اين باره مي گويد: »موفقيت از آن كســاني نيست كه هرگز دچار ناكامي 
نمي شوند؛ بلكه متعلق به آنهايي است كه هرگز از دوباره مبارزه كردن، بيم و هراس 
ندارند.« براي يك مدير موفق شــدن، هزاران راه و تعريف وجود دارد اما داستان 
مبارزه، زمين خوردن و رسيدن جزو لاينفك زندگي تمام مديران موفق بوده است. 
شناخت نقاط ضعف و قوت يكي از عواملي است كه درصد ريسك در عملكرد را 
كاهش مي دهد و امكان رسيدن به موفقيت را بيشتر مي كند؛ چرا كه موفقيت 

بدون آزمون و خطا هرگز امكان پذير نيست. 
راه رسيدن به هدف، راه پرپيچ وخم و دشواري است كه هيچ يك از مديران موفق 

بدون تجربه طعم شكست به آن دست پيدا نمي كنند.

دو روش ساده  برای جذب مشتری
تقريبا غيرممكن است علاقه مند به شروع كســب وكار جديدی باشيد و بدون 
استفاده از تبليغات به موفقيت برسيد. حتما شما هم تا به حال درگير آگهی های 
خسته كننده  رسانه ها شــده ايد، تبليغاتی كه دقايقی طولانی را صرف معرفی 
مزايای محصولات و تجربيات مثبت مشتريان می كنند. تجربه  بررسی تبليغات 
نشان داده اســت كه تاثير تبليغات كوتاه بر ذهن مشتری بيشتر است و تكرار 
بيش از حد تبليغ و همچنين طولانی شدن آن باعث دل زدگی و نتيجه معكوس 
می شود. علاوه بر اين ، طولانی تر شدن تبليغات باعث افزايش هزينه ها می شود. 
در دنيای كسب وكار برای جذب مشــتری هميشه نيازی به صرف هزينه های 
هنگفت و استفاده از گروه های حرفه ای نيست. گاهی روش های ساده  بازاريابی 
در بلندمدت اثر بسيار زيادی در جذب مخاطب دارد. اگر يك شعار كوتاه درباره 
محصول و خدمات را روی كارت ويزيت با طراحی جالب و خلاقانه چاپ كنيد 
و به دست مشتريان احتمالی برسانيد، به زودی كنجكاوی آنها را به سمت خود 
جلب می كنيد. مثلا شركت سامسونگ در شعار تبليغاتی خود تنها از يك كلمه 
استفاده كرده است: »تصور« يك روش فوق العاده ساده كه هزاران بار مثال آن را 
در اطراف خود ديده ايد، روش »تصديق« است. اين كه افراد معتبر اطراف شما،  
ارزش محصول و خدماتتان را تاييد و حتی ديگران را تشويق به استفاده كنند، 
شما را يك گام بلند به جلو هل می دهد. يك  مهر تاييد از طرف  آنها مي تواند  چنان  
افزايش  فروشي  براي  شما به  ارمغان  آورد كه  با هيچ  مبلغ  و تبليغي  نتوانيد آن  را به 
دست  آوريد. در يك كلام، در شروع كسب وكارهای كوچك، روش های بازاريابی 

هرچه ساده تر و عاميانه تر باشد، توجه مشتری را بيشتر به خود جلب می كند.

بازاريابي رسانه هاي اجتماعي
منظــور از بازاريابي مبتني بر رســانه هاي 
اجتماعــي، فرايند جلب توجــه جامعه به 
يك فرد، موضوع يا برند خاص با اســتفاده 
از سايت هاي رســانه هاي اجتماعي است. 
برنامه هاي بازاريابي مبتني بر رســانه هاي 
اجتماعي معمــولا بر ايجــاد محتوايي كه 
بتواند ضمن جلب توجه كاربران سايت هاي 
اجتماعي، آنها را به اشتراك گذاري محتواي مورد نظر در رسانه هاي اجتماعي 
ترغيب كند، متمركزند. بدين ترتيب پيام شركت/سازمان/فرد مورد نظر، در قالب 
يك زنجيره  از كاربري به كاربر ديگر منتقل مي شود. ويژگي اصلي اين زنجيره 
انتقال پيام، »اعتمادي« است كه افراد قرار گرفته در آن نسبت به هم دارند و در 
نتيجه، تاثيرگذاري پيام مورد نظر بر جامعه هدف به شكل قابل توجهي افزايش 
مي يابد. اين شيوه پيام رساني و تبليغاتي غيرمستقيم در برابر تبليغات سنتي قرار 
دارد كه در آن سازمان ها و افراد سعي مي كنند پيام خود را به صورت مستقيم به 
افراد جامعه هدف بقبولانند. بنابراين مي توان گفت اين شيوه بازاريابي بر تبليغات 

دهان به دهان و ويروسي مبتني است. 
رسانه هاي اجتماعي امروزه تبديل به پلتفرم هايي شــده اند كه به سادگي در 
دســترس افراد داراي اينترنت، قرار دارند. رشــد شــگفت انگيز ظرفيت هاي 
اطلاع رساني اينترنت، باعث شده آگاهي افراد نســبت به سازمان ها / برندها  و 
افراد مشهور نسبت به دهه هاي گذشته به شكل قابل توجهي افزايش يابد و در 
اين ميان، برنده كسي است كه بتواند از ابزارهاي دنياي مجازي  ـكه غالبا نيازمند 
هزينه هاي هنگفت رسانه هاي سنتي مانند تلويزيون و مطبوعات هم نيستند 
ـ براي بهبود تصوير و شناخته تر ســاختن خود و برنامه ها و اهدافش در ميان 

مخاطبان بالقوه و بالفعل مورد نظر خود بهره برداري كند. 
 امروزه بيش از 70 درصد از شركت هاي بزرگ دنيا از رسانه هاي اجتماعي براي 
تاثيرگذاري بر جامعه مخاطب خود استفاده مي كنند. اين شركت ها از روش هاي 
خلاقانه ای چون دامن زدن به شايعات، ايجاد روابط با جامعه مخاطبان، پرورش 
و بهبود روابط، بهبود محصولات و خدمات و ترويج آگاهي نسبت به برند خود در 
ميان مردم در بازه زماني بلندمدت استفاده مي كنند.  در سال هاي اخير ضريب 
نفوذ رسانه هاي اجتماعي در ايران نيز افزايش قابل توجهي يافته است. جدا از 
رسانه هاي اجتماعي خارجي، سايت ها و شبكه هاي اجتماعي داخلي مختلف نيز 
مورد اقبال كاربران ايراني قرار گرفته اند و بازاريابان مي توانند با حضور در اين فضا 
و تعامل با مشتريان بالقوه خود، هم به انجام تحقيقات بازار و كسب اطلاعات مورد 

نياز از سلايق مشتريان بپردازند و هم به اهداف تبليغي خود دست پيدا كنند. 

مهارت

راهکار

آگاهي

از قديم درســت گفته اند كه عقل ســالم در بدن 
سالم است، چرا كه كارشناسان و متخصصان هم 
به اين نتيجه رســيده اند كه ورزش، اصلي ترين 
راه براي حفظ ســلامت بدن است. اما چرا بعضی 
باشگاه ها در جذب مخاطب ضعيف اند، اما بعضی 
ديگر شاهد مشتريان پرشمار، خاص و هميشگی؟ 
چرا بعضی از آنهــا  همه روزهای ســال مملو از 
ورزشكار و بعضی ديگر در انتظار مشتری هستند؟ 
شايد بررسی كســب و كار باشــگاه داران و نقاط 
قوت و ضعف آنها، مخصوصــا آنهايی كه به نوعی 
 خلاقيت را چاشنی كار خود كرده اند، در نوع خود 

جالب باشد. 
يكی از نكاتی كه بايد مورد توجه قرار بگيرد، اين 
است كه برای ايجاد و تاسيس مجموعه ورزشي از 
حداقل تسهيلات بانكی اســتفاده شود و راهبرد 
مجموعه بر اين اساس باشــد كه از سود انباشته 

براي تاسيس و سرمايه گذاری استفاده كند. 
حواس تــان باشــد در مراحــل بعدی هــم اگر 
آوازه باشــگاه تان در جامعــه پيچيــده باشــد، 
احتمــالا می توانيد تجهيزات مــورد نيازتان را از 
تامين كنندگان به صورت اقساط بلند مدت بدون 

كارمزد خريداری كنيد.
داشتن استراتژی »مخاطب قرار دان قشر جوان 
و متوســط به عنوان بازار هدف اصلی«، با توجه 
به جمعيت جوان كشور و با در نظر گرفتن اينكه 
جوانان علاقه و نگاه ويژه ای به توانمندسازی جسم 
خود دارند، از عوامل مهم و تاثيرگذار در موفقيت 
اين مجموعه بوده است.اما همه چيز در مخاطبان 
خلاصه نمی شــود و بايد حواس باشــگاه دار به 
پرســنل هم باشــد. پس از دريافت مدارك ايزو 
9001، 18001، 10002 و 14001 برنامه ويژه 
وجامعی برای آموزش و توانمند ســازی كاركنان 
طراحی شــود و در اين دوره ها آموزش مديريت، 
مشــتری مداری، فنون ارتباط و فروش به صورت 
آموزش مربی گری )مريد و مرشــدی( و آموزش 
در كلاس )به صورت استاد و شاگردي( به صورت 

مستمر برای كليه كاركنان در نظر گرفته شود.
 همچنين برنامه ريزی هايی براي كشــف، جذب، 
استخدام و توانمندسازی كاركنان انجام شود، به 
نحوی كه راهبرد اين مجموعه بر توانمند ســازی 

كاركنان برای ايجاد مزيت رقابتی نسبت به رقبا 
طراحی شــده باشــد، تا بتوانيد درصد بهره وری 

شعب را ارتقا دهيد.
بايد دقت كنيم كه قيمت هم يكی از عناصر اصلی 
موفقيت در زمينه مديريت باشگاه، كارهايی است 

كه نسبت به رقبا انجام می دهيم.
 مهم ترين مزيت رقابتی يك مجموعه نســبت به 
رقبا، داشتن كاركنان وفادار و توانمند از مديران 
ارشــد، داخلی، كاركنان اداری، مالی، مربيان و 
خدمات و پشــتيبانی است كه همگی در رسيدن 
ما به ارزش و اهداف سازمانی مشترك سهيم اند. 
رقابت در ارائه خدمات در صنعت باشــگاه داری 
بسيار فشرده اســت و مديران موفق اين حوزه با 
ايجاد يك مركز تخصصی پزشــكی، ورزشــی و 
زيبايی خدمات بيشــتری نســبت به رقبا برای 

مشتريان فراهم كنند.
تبليغات در زمينه باشگاه های ورزشی زنجيره ای 
نيز اســتراتژی خاصی دارد؛ تبليغات، با توجه به 
پراكندگی شــعب، می تواند بــه دو صورت انجام 
شود: حوزه برندينگ كه براي تمام شعب از طريق 
بيلبورد، اســتند و نشــريه های مرتبط به صورت 
يكجا تبليغ مي شــود و در حــوزه اختصاصی نيز 
براي شعبه های مختلف با توجه به بافت جمعيت، 
خصوصيات منطقه ای و اجتماعی محل هر شعبه، 
به صورت مجزا از طريق پيام كوتاه و بروشــور در 

منطقه آن شعبه تبليغ مي شود. 
اما اصلی ترين تبليغات در ايــن زمينه در واقع  از 
طريق مشــتريان وفادار و كيفيت بالای خدمات 
انجام می گيرد كه البته آثار بسيار بزرگی در معرفی 

به مشتريان جديد نيز دارد. 
همچنين بــه كليــه كســانی كــه در صنعت 
باشگاه داری، بدنســازی، تناسب اندام و سلامتی 
فعاليت می كنند، اين موضوع را بايد يادآور شــد، 
همان طور كه ماموريت ما سلامتی جامعه است، 
ســعی كنيم در حوزه توانمندسازی سرمايه های 
انســانی خود نيــز ســرمايه گذاری كنيــم تا با 
خدمت رسانی به مشتريان و توسعه منابع انسانی 
و فرهنگ ســازی كار در جامعه تلاشی مضاعف 
داشته باشيم تا بتوانيم به كشور عزيزمان ايران هر 

چه بهتر خدمت رسانی كنيم.

باشگاه داری با شیوه های نوین مدیریتی

گزينه های پيشنهادی
حکايت

حقوق کسب و کار آموزش

گاهي اوقات در اين ركودي كه بر اغلب سازمان هاي 
ما حاكم است، شاهد حركت هاي اميدواركننده اي 
هســتيم كه به طــور بالقــوه مي تواننــد موجب 
دگرگوني هاي مثبت و سازنده در سازمان شوند. اما 
متاسفانه به دلايل متعدد هميشه اينگونه حركت ها 
به بار نمي نشــينند و ناتمام مي ماننــد. مثلا »طرح 
تكريم ارباب رجوع« حركت بسيار جالبي در توجه 
به »رضايت مشــتري« بود اما آنگونه كه بايد به ثمر 
ننشست. گاهي اوقات لازم است دگرگوني عمده اي 
در سازمان و »ساختار« آن رخ دهد تا پيامدهايي نظير 

توجه به »رضايت مشتري« معنا يابد. 
در چند دهه گذشته، چنين نيازهايي موجب پيدايش 
مدل ها و نظريه هاي طراحي مجدد سازمان شد. يكي 

از اين رويكردها، بازآفريني سازمان است. يعني كار به 
جايي مي رسد كه ضرورت از نو خلق كردن سازمان 

احساس مي شود!
نكته اي كه مي خواهم بــر آن تاكيد كنم، عارضه اي 
است كه اسمش را »راحت طلبي سازماني« مي گذارم. 
»راحت طلبي« عامل نهاني است كه تصميم به هرگونه 
دگرگونــي را در نطفه خفه مي كند. بررســي علل 
»راحت طلبي« را به فرصتي ديگر موكول مي كنم، 
اما حرف من اين اســت كه تكيه بــر نوش داروها و 
سرهم بندي هاي سريع، درمان ها و هوس ها، در تضاد 

شديد با تكيه بر رهبري دگرگوني ها قرار دارد. 
هيچ راه حل ســاده اي براي مشكلات پيچيده وجود 
ندارد. مشكلات پيچيده، حاصل نگرشي است كه ما 

به مشكل داريم. در پيش گرفتن تفكر هميشگي، پاك 
كردن صورت مســاله و كوتاه مدت انديشيدن همه 

نمودهايی از »راحت طلبي« هستند. 
امكان ندارد طي چند دقيقه بتــوان رفتاري را پيدا 
كرد كه مشكلاتي را كه طي چندين سال نشو و نما 
كرده اند، از ريشه چاره كند. اگر سازماني مي خواهد 
كارآمدتر و پويا باشد، بايد »دگــــــرگون« شود. 
فقط اصلاح كافي نيست، آن هم اصلاحي كه در آن 
عينك »نزديك بين« بر چشم است و نه »دوربين« 

در فرايند اعتبارات اسنادی، عارضهراحتطلبي
تبادل اطلاعات بانكي چگونه 

صورت می گيرد؟
در مــاده 1010 قانون مدني نيــز اقامتگاه 
انتخابي به رسميت شــناخته شده است. لذا 
اين ماده حكم امكان تعيين انتخاب اقامتگاه 
را به صورت استثنائي از قاعده كلي تكميلي 
بيان شده در صدر ماده را بيان مي دارد. لذا در 
فرض كه بانك گشاينده ايراني باشد، ارسال 
قبولي به بانك گشاينده از سوي ذينفع توسط 
بانك واسطه يا خود ذينفع منجر به تشكيل 
عقد در محل اقامت بانك گشاينده كه همان 

محل تجاري يا كاري مي باشد، مي گردد. 
حكم قانــون تجارت الكترونيكي همســو با 
استدلالاتي اســت كه در بخش اول راجع به 
محل تشكيل عقد صورت گرفت و همچنين 

همسو با اصول و قواعد بين المللي است. 
در بندهــاي ب و ج مــاده 29 قانون تجارت 
راجع به فرضي كه اصل ساز، چند محل كاري 
داشته باشد يا فاقد محل كار يا تجارت باشد 
سخن مي گويد. لذا با توجه به اينكه اعتبار در 
محل تشكيل قرارداد نمي گذارد. زيرا بانك 
گشــاينده مخاطب داده پيام حــاوي قبول 
ذينفع مي باشد. همانطور كه مشاهده گرديد 
در فراينــد مبادلات الكترونيكــي اعتبارات 
اسنادي ميان بانك گشاينده و بانك واسطه 
اعم از ابلاغ كننده و يــا تاييدكننده و بانك 
كارگزار به دليل اســتفاده از يك شبكه امن 
براي تبادلات قابل انتساب به هريك از طرفين 
بوده و زمان و مكان آن كاملا مشخص است. 

همچنين سابقه فرايند مبادلات الكترونيكي 
در يك سيســتم اطلاعاتــي مطمئن درهر 
لحظه قابل دسترســي است. با عنايت به اين 
 امر مي تواند واجد آثــار حقوقي طبق قواعد 

عمومي باشد.
 ماده 30 قانون تجارت بيــان مي دارد: »آثار 
حقوقي پس از انتســاب، دريافت تصديق و 
زمان و مكان ارســال و دريافت »داده پيام« 
موضوع فصول دوم تــا چهارم مبحث چهارم 
اين قانون و همچنين محتــوي »داده پيام« 

تابع قواعد عمومي است.

يكی از سياســتمدارها به هنــگام بازديد از يك 
بيمارستان روانی، از روانپزشــك پرسيد: »شما 
چطور می فهميد كه يك بيمــار از لحاظ روانی به 

بستری شدن در بيمارستان نياز دارد يا نه؟«
 روانپزشك گفت: »ما وان حمام را پر از آب می كنيم 

و يك قاشــق چايخوری، يك فنجان و يك سطل 
جلوی بيمار می گذاريم و از او می خواهيم كه اين 

وان پرآب را خالی كند«. 
مرد گفت: »آهان! فهميدم. آدم عادی بايد سطل را 

بردارد چون بزرگتر است«. 

روانپزشــك گفت: »نه! آدم عادی درپوش زير آب 
وان را بر می دارد... شما دوست داريد تخت تان كنار 

پنجره باشد؟« 
نتیجه: راه حل درســت هميشــه در گزينه های 

پيشنهادی نيست!


